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Vam acabar el 2021 dubtant de moltes coses 
després de la terrabastada que havia suposat la 
pandèmia Covid-19. I, de manera més o menys 
conscient, ens hem acabat aferrant als elements 
més ferms. Hem mirat cap a terra per avançar. Els 
camins, els camps, els boscos que gaudíem pam a 
pam durant els mesos de confinament o de mobilitat 
restringida segurament ens els mirem amb un altres 
ulls. Hem estat capaços de tornar a valorar el que 
tenim a prop. Trobem que un plat de fesols, en 
realitat, pot ser una porta oberta a totes les cuines 
del món. Arrelament, territori, fesols…

Dins d’aquest mateix context també hem procurat 
tornar als orígens o, com a mínim, a passats recents 
que semblava que acabaríem oblidant. Després 
d’uns anys de parèntesi obligat, pel pont de la 
Puríssima es va recuperar el pessebre amb una 
brillantor que a molts ens va transportar un parell o 
tres de dècades enrere. Una època sense mòbils, 
quan dels actes només quedaven les fotografies 
dels professionals i gravacions de vídeo VHS. Una 
època que, ni que fos per poques hores durant dues 
o tres nits d’hivern, els del poble tornàvem al pati del 
castell a recordar que sota la vigilància de les 
monges havíem somiat, a ensenyar als nets el lloc 
exacte on havíem estat a punt de provocar un 
accident irreversible a un company d’escola (amb 
qui ens continuaríem creuant pel carrer tota la vida); 
altres simplement hi anàvem a imaginar unes 
èpoques que només coneixíem pels llibres. De 
moment aquest Nadal va tornar l’Estrella de Betlem 
amb un pessebre de carn i ossos. Qui sap quan serà 
el Nadal que podrem tornar al castell…

I, malgrat tot, entre passats que no se’n van i futurs 
que no acaben d’arribar, anem fent. Sempre s’acaba 
morint l’home més vell del poble, però alhora, quan 
fa bon temps, van apareixent nens petits pels carrers 
que no paren de créixer i ja només sabem reconèixer 
si els acompanyen els avis. Cada cert temps, la neu 
descansa durant uns dies damunt dels cingles del 
Grau i, al cap de poc, les granotes ja tornen a cantar 
als meandres del Ser. Un any passa ràpid, encara 
que puguin passar moltes coses, com s’intenta 
il·lustrar al llarg de les pàgines d’aquesta revista. 

I, mentrestant, us desitgem un bon 2023, en què 
aconseguiu trobar cada dia els llocs més sòlids on 
aferrar-vos.
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Els llocs sòlids on aferrar-se
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L’hereu i la pubilla

Com veus la figura de l’Hereu i la Pubilla . Penses 
que encaixen en els temps actuals?

Durant els Segles XVII i XIX a Catalunya la figura de 
l'Hereu era el fill gran de les famílies, el qual rebia 
totes les fortunes i l'herència. En cas que no hi 
hagués cap fill mascle li tocava l'herència a la filla 
gran (Pubilla). Actualment, aquesta pràctica ja no 
s'utilitza, sinó que s'ha quedat amb un costum per 
poder preservar la nostra cultura i tradicions. 

Personalment, veig la figura d'Hereu i Pubilla com 
l'orgull de poder representar el teu municipi a tot 
Catalunya, a més, també et dona la possibilitat de 
poder conèixer altres pobles, costums i persones i, 
en conseqüència, enriquir-te d'això. També és una 
tradició molt rellevant per tenir la possibilitat de 
mantenir el poble amb un caràcter més jove i amb un 
esperit més viu.

Creus que és important conservar les tradicions i 
per què?

Penso, que és molt importat conservar les tradicions 
i poder viure i entendre tot allò  què els nostres 
avantpassats en van poder ser partícips. Tot i això, 
també penso que les visions i les maneres de 
celebrar aquestes han anat canviant al llarg dels anys 
i no les podem considerar de la mateixa manera que 
antigament. La nostra societat va evolucionant i, per 
tant, les tradicions també ho fan. 

Per altra banda, aquestes formen part del nostre 
patrimoni català i és molt important no deixar-les 
perdre.

Si ocupessis un càrrec a l’Ajuntament, què seria el 
primer que faries per millorar el poble?

És molt difícil poder respondre aquesta pregunta en 
concret, ja que cada persona en el context que es 
trobés gestionaria les coses d'una manera o d'una 
altra, segons el que veies més adient. Si algun dia 
arribés a tenir un càrrec a l'ajuntament, segurament 
escoltaria les peticions dels ciutadans i, d'aquesta 
manera juntament amb el meu equip ens podríem 
reunir i arribar en una conclusió la qual benefici al 
nombre més gran de persones. 

Obstant això, crec que és una feia molt difícil. Les 
persones que l'han gestionat fins ara ho han 
complert de manera molt correcta, sempre pensant 
amb el bé del ciutadà i del poble.

Creus que el poble té suficients serveis per al 
jovent? I per a la gent gran?

És molt difícil aconseguir que totes les persones de 
poble estiguin contentes i satisfetes amb els serveis 
que s'ofereixen. Tot i això, penso que el poble de 
Santa Pau n’ofereix un nombre bastant elevat en 
relació amb les necessitats que s'hi detecten.

Pel que fa als joves, penso que pels hi ha un munt de 
serveis els que hauríem d'aprofitar; brigades joves, 
pesca la primera feina, local jove, etc. Tots aquests 
donen la oportunitat als joves a poder tenir un espai 
on trobar-se i de poder realitzar activitats durant el 
període de vacances d’estiu.

Per altra banda, fent referència a les persones grans 
penso que a Santa Pau tenen a l'abast alguns dels 
serveis bàsics com podrien ser: un supermercat, una 

farmàcia i un CAP. El poble de Santa Pau també 
ofereix un casal on es poden reunir i trobar-se.

Hi ha algun personatge pel que sentís 
admiració? Per què?

Actualment, no hi ha cap personatge pel qual sento 
admiració. No obstant això, sento admiració envers 
totes aquelles persones que lluiten cada dia per 
aconseguir els seus objectius i tenen la capacitat de 
poder ajudar als altres sense demanar res a canvi, és 
a dir, aquelles persones que lluiten per poder tenir i 
aconseguir una societat més sostenible i tranquil·la.

Per altra banda, també sento admiració cap a la 
meva família, ja que són persones que sempre he 
tingut al costat i m'han donat una mà quan ho 
necessitava, han lluitat per obtenir els seus objectius 
i també per poder-nos donar una educació de 
qualitat.

Com t’agradaria veure’t d’aquí uns quants anys?

Sincerament, no m'he arribat a plantejar mai com 
seria la meva vida d'aquí a uns anys, però si m'hi 
paro a pensar m'agradaria arribar a tenir una vida 
feliç i tranquil·la acompanyada i envoltada de les 
persones properes a mi. A més, m'agradaria 
veure'm una persona que he pogut aconseguir 
aquells objectius i metes que m'havia proposat, i si 
no és així, continuar lluitant per poder-los aconseguir 
algun dia. També desitjo arribar a tenir feina de 
mestra i dedicar-me a aquesta professió tan bonica.

Com veus la figura de l’Hereu i la Pubilla. Penses 
que encaixen en els temps actuals? 

Sí, crec que encaixen en els temps actuals ja que 
totes les tradicions s'han de recordar i conservar en 
el temps. Penso que la figura de l'Hereu i la Pubilla és 
una tradició Catalana molt maca i que s'ha de 
conservar.

Creus que és important conservar les tradicions i 
per què?

Les tradicions s'han de conservar perquè 
representen els nostres orígens i la nostra història.

Si ocupessis un càrrec a l’Ajuntament , què seria 
el primer que faries per millorar el poble?

El que més trobo a faltar del meu poble és que al 
casc antic i els seus carrers no hi ha vida, a mesura 
que passa el temps hi ha més cases deshabitades i 
més comerços i llocs turístics tancats.

S'ha de fer el que calgui per donar vida al centre; 
petits comerços, bars, activitats, aconseguir 

restaurar el castell mica en mica ja que és l'emblema 
del poble, un museu dins al castell amb la història del 
poble, exposicions, concerts, etc.

Creus que el poble té prous serveis per al jovent? 
I per a la gent gran?

Crec que la gent jove d'avui en dia no necessita de 
massa; un bar, centres per fer esport com el pàdel 
que ja tenim, una pista de bàsquet, de futbol, etc. 
Realment des de l'experiència que tinc dels meus 
avis crec que aquí al poble tenen tot el que 
necessiten, és a dir, el casal d'avis i tenir un lloc on 
poder-se reunir i parlar és el que més feliços els fa.  A 
més, ja tenen un entorn molt bonic per passejar-se i 
mantenir-se saludables.

Hi ha algún personatge pel que sentis 
admiració? Per què?

Sí, sóc una persona molt de casa i sento sobretot 
admiració pels meus pares i també per la resta de 
familiars. Sempre m'intento fixar en les millors 
qualitats dels que m'envolten i aprendre.

Com t’agradaria veure’t d’aquí uns quants anys? 

M'agradaria estar en una empresa que em permitis 
aprendre i formar-me pel meu futur.

 

Nom i cognoms Eva Comamala De Ayguavives

30/11/2001

Estudiant d’Educació Primària a la UDG

Data de naixement

Aficions Passar temps amb la meva família i els 
meus amics, fer esport i escoltar 
música.

Estudis



Com veus la figura de l’Hereu i la Pubilla . Penses 
que encaixen en els temps actuals?

Durant els Segles XVII i XIX a Catalunya la figura de 
l'Hereu era el fill gran de les famílies, el qual rebia 
totes les fortunes i l'herència. En cas que no hi 
hagués cap fill mascle li tocava l'herència a la filla 
gran (Pubilla). Actualment, aquesta pràctica ja no 
s'utilitza, sinó que s'ha quedat amb un costum per 
poder preservar la nostra cultura i tradicions. 

Personalment, veig la figura d'Hereu i Pubilla com 
l'orgull de poder representar el teu municipi a tot 
Catalunya, a més, també et dona la possibilitat de 
poder conèixer altres pobles, costums i persones i, 
en conseqüència, enriquir-te d'això. També és una 
tradició molt rellevant per tenir la possibilitat de 
mantenir el poble amb un caràcter més jove i amb un 
esperit més viu.

Creus que és important conservar les tradicions i 
per què?

Penso, que és molt importat conservar les tradicions 
i poder viure i entendre tot allò  què els nostres 
avantpassats en van poder ser partícips. Tot i això, 
també penso que les visions i les maneres de 
celebrar aquestes han anat canviant al llarg dels anys 
i no les podem considerar de la mateixa manera que 
antigament. La nostra societat va evolucionant i, per 
tant, les tradicions també ho fan. 

Per altra banda, aquestes formen part del nostre 
patrimoni català i és molt important no deixar-les 
perdre.

Si ocupessis un càrrec a l’Ajuntament, què seria el 
primer que faries per millorar el poble?

És molt difícil poder respondre aquesta pregunta en 
concret, ja que cada persona en el context que es 
trobés gestionaria les coses d'una manera o d'una 
altra, segons el que veies més adient. Si algun dia 
arribés a tenir un càrrec a l'ajuntament, segurament 
escoltaria les peticions dels ciutadans i, d'aquesta 
manera juntament amb el meu equip ens podríem 
reunir i arribar en una conclusió la qual benefici al 
nombre més gran de persones. 

Obstant això, crec que és una feia molt difícil. Les 
persones que l'han gestionat fins ara ho han 
complert de manera molt correcta, sempre pensant 
amb el bé del ciutadà i del poble.

Creus que el poble té suficients serveis per al 
jovent? I per a la gent gran?

És molt difícil aconseguir que totes les persones de 
poble estiguin contentes i satisfetes amb els serveis 
que s'ofereixen. Tot i això, penso que el poble de 
Santa Pau n’ofereix un nombre bastant elevat en 
relació amb les necessitats que s'hi detecten.

Pel que fa als joves, penso que pels hi ha un munt de 
serveis els que hauríem d'aprofitar; brigades joves, 
pesca la primera feina, local jove, etc. Tots aquests 
donen la oportunitat als joves a poder tenir un espai 
on trobar-se i de poder realitzar activitats durant el 
període de vacances d’estiu.

Per altra banda, fent referència a les persones grans 
penso que a Santa Pau tenen a l'abast alguns dels 
serveis bàsics com podrien ser: un supermercat, una 

farmàcia i un CAP. El poble de Santa Pau també 
ofereix un casal on es poden reunir i trobar-se.

Hi ha algun personatge pel que sentís 
admiració? Per què?

Actualment, no hi ha cap personatge pel qual sento 
admiració. No obstant això, sento admiració envers 
totes aquelles persones que lluiten cada dia per 
aconseguir els seus objectius i tenen la capacitat de 
poder ajudar als altres sense demanar res a canvi, és 
a dir, aquelles persones que lluiten per poder tenir i 
aconseguir una societat més sostenible i tranquil·la.

Per altra banda, també sento admiració cap a la 
meva família, ja que són persones que sempre he 
tingut al costat i m'han donat una mà quan ho 
necessitava, han lluitat per obtenir els seus objectius 
i també per poder-nos donar una educació de 
qualitat.

Com t’agradaria veure’t d’aquí uns quants anys?

Sincerament, no m'he arribat a plantejar mai com 
seria la meva vida d'aquí a uns anys, però si m'hi 
paro a pensar m'agradaria arribar a tenir una vida 
feliç i tranquil·la acompanyada i envoltada de les 
persones properes a mi. A més, m'agradaria 
veure'm una persona que he pogut aconseguir 
aquells objectius i metes que m'havia proposat, i si 
no és així, continuar lluitant per poder-los aconseguir 
algun dia. També desitjo arribar a tenir feina de 
mestra i dedicar-me a aquesta professió tan bonica.

Com veus la figura de l’Hereu i la Pubilla. Penses 
que encaixen en els temps actuals? 

Sí, crec que encaixen en els temps actuals ja que 
totes les tradicions s'han de recordar i conservar en 
el temps. Penso que la figura de l'Hereu i la Pubilla és 
una tradició Catalana molt maca i que s'ha de 
conservar.

Creus que és important conservar les tradicions i 
per què?

Les tradicions s'han de conservar perquè 
representen els nostres orígens i la nostra història.

Si ocupessis un càrrec a l’Ajuntament , què seria 
el primer que faries per millorar el poble?

El que més trobo a faltar del meu poble és que al 
casc antic i els seus carrers no hi ha vida, a mesura 
que passa el temps hi ha més cases deshabitades i 
més comerços i llocs turístics tancats.

S'ha de fer el que calgui per donar vida al centre; 
petits comerços, bars, activitats, aconseguir 

restaurar el castell mica en mica ja que és l'emblema 
del poble, un museu dins al castell amb la història del 
poble, exposicions, concerts, etc.

Creus que el poble té prous serveis per al jovent? 
I per a la gent gran?

Crec que la gent jove d'avui en dia no necessita de 
massa; un bar, centres per fer esport com el pàdel 
que ja tenim, una pista de bàsquet, de futbol, etc. 
Realment des de l'experiència que tinc dels meus 
avis crec que aquí al poble tenen tot el que 
necessiten, és a dir, el casal d'avis i tenir un lloc on 
poder-se reunir i parlar és el que més feliços els fa.  A 
més, ja tenen un entorn molt bonic per passejar-se i 
mantenir-se saludables.

Hi ha algún personatge pel que sentis 
admiració? Per què?

Sí, sóc una persona molt de casa i sento sobretot 
admiració pels meus pares i també per la resta de 
familiars. Sempre m'intento fixar en les millors 
qualitats dels que m'envolten i aprendre.

Com t’agradaria veure’t d’aquí uns quants anys? 

M'agradaria estar en una empresa que em permitis 
aprendre i formar-me pel meu futur.

 

Nom i cognoms Martí Palma Nogué

07/07/2002
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Data de naixement

Aficions Bàsquet, Gimnàs i Música
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Com veus la figura de l’Hereu i la Pubilla . Penses 
que encaixen en els temps actuals?

Durant els Segles XVII i XIX a Catalunya la figura de 
l'Hereu era el fill gran de les famílies, el qual rebia 
totes les fortunes i l'herència. En cas que no hi 
hagués cap fill mascle li tocava l'herència a la filla 
gran (Pubilla). Actualment, aquesta pràctica ja no 
s'utilitza, sinó que s'ha quedat amb un costum per 
poder preservar la nostra cultura i tradicions. 

Personalment, veig la figura d'Hereu i Pubilla com 
l'orgull de poder representar el teu municipi a tot 
Catalunya, a més, també et dona la possibilitat de 
poder conèixer altres pobles, costums i persones i, 
en conseqüència, enriquir-te d'això. També és una 
tradició molt rellevant per tenir la possibilitat de 
mantenir el poble amb un caràcter més jove i amb un 
esperit més viu.

Creus que és important conservar les tradicions i 
per què?

Penso, que és molt importat conservar les tradicions 
i poder viure i entendre tot allò  què els nostres 
avantpassats en van poder ser partícips. Tot i això, 
també penso que les visions i les maneres de 
celebrar aquestes han anat canviant al llarg dels anys 
i no les podem considerar de la mateixa manera que 
antigament. La nostra societat va evolucionant i, per 
tant, les tradicions també ho fan. 

Per altra banda, aquestes formen part del nostre 
patrimoni català i és molt important no deixar-les 
perdre.

Si ocupessis un càrrec a l’Ajuntament, què seria el 
primer que faries per millorar el poble?

És molt difícil poder respondre aquesta pregunta en 
concret, ja que cada persona en el context que es 
trobés gestionaria les coses d'una manera o d'una 
altra, segons el que veies més adient. Si algun dia 
arribés a tenir un càrrec a l'ajuntament, segurament 
escoltaria les peticions dels ciutadans i, d'aquesta 
manera juntament amb el meu equip ens podríem 
reunir i arribar en una conclusió la qual benefici al 
nombre més gran de persones. 

Obstant això, crec que és una feia molt difícil. Les 
persones que l'han gestionat fins ara ho han 
complert de manera molt correcta, sempre pensant 
amb el bé del ciutadà i del poble.

Creus que el poble té suficients serveis per al 
jovent? I per a la gent gran?

És molt difícil aconseguir que totes les persones de 
poble estiguin contentes i satisfetes amb els serveis 
que s'ofereixen. Tot i això, penso que el poble de 
Santa Pau n’ofereix un nombre bastant elevat en 
relació amb les necessitats que s'hi detecten.

Pel que fa als joves, penso que pels hi ha un munt de 
serveis els que hauríem d'aprofitar; brigades joves, 
pesca la primera feina, local jove, etc. Tots aquests 
donen la oportunitat als joves a poder tenir un espai 
on trobar-se i de poder realitzar activitats durant el 
període de vacances d’estiu.

Per altra banda, fent referència a les persones grans 
penso que a Santa Pau tenen a l'abast alguns dels 
serveis bàsics com podrien ser: un supermercat, una 

farmàcia i un CAP. El poble de Santa Pau també 
ofereix un casal on es poden reunir i trobar-se.

Hi ha algun personatge pel que sentís 
admiració? Per què?

Actualment, no hi ha cap personatge pel qual sento 
admiració. No obstant això, sento admiració envers 
totes aquelles persones que lluiten cada dia per 
aconseguir els seus objectius i tenen la capacitat de 
poder ajudar als altres sense demanar res a canvi, és 
a dir, aquelles persones que lluiten per poder tenir i 
aconseguir una societat més sostenible i tranquil·la.

Per altra banda, també sento admiració cap a la 
meva família, ja que són persones que sempre he 
tingut al costat i m'han donat una mà quan ho 
necessitava, han lluitat per obtenir els seus objectius 
i també per poder-nos donar una educació de 
qualitat.

Com t’agradaria veure’t d’aquí uns quants anys?

Sincerament, no m'he arribat a plantejar mai com 
seria la meva vida d'aquí a uns anys, però si m'hi 
paro a pensar m'agradaria arribar a tenir una vida 
feliç i tranquil·la acompanyada i envoltada de les 
persones properes a mi. A més, m'agradaria 
veure'm una persona que he pogut aconseguir 
aquells objectius i metes que m'havia proposat, i si 
no és així, continuar lluitant per poder-los aconseguir 
algun dia. També desitjo arribar a tenir feina de 
mestra i dedicar-me a aquesta professió tan bonica.

Com veus la figura de l’Hereu i la Pubilla. Penses 
que encaixen en els temps actuals? 

Sí, crec que encaixen en els temps actuals ja que 
totes les tradicions s'han de recordar i conservar en 
el temps. Penso que la figura de l'Hereu i la Pubilla és 
una tradició Catalana molt maca i que s'ha de 
conservar.

Creus que és important conservar les tradicions i 
per què?

Les tradicions s'han de conservar perquè 
representen els nostres orígens i la nostra història.

Si ocupessis un càrrec a l’Ajuntament , què seria 
el primer que faries per millorar el poble?

El que més trobo a faltar del meu poble és que al 
casc antic i els seus carrers no hi ha vida, a mesura 
que passa el temps hi ha més cases deshabitades i 
més comerços i llocs turístics tancats.

S'ha de fer el que calgui per donar vida al centre; 
petits comerços, bars, activitats, aconseguir 

restaurar el castell mica en mica ja que és l'emblema 
del poble, un museu dins al castell amb la història del 
poble, exposicions, concerts, etc.

Creus que el poble té prous serveis per al jovent? 
I per a la gent gran?

Crec que la gent jove d'avui en dia no necessita de 
massa; un bar, centres per fer esport com el pàdel 
que ja tenim, una pista de bàsquet, de futbol, etc. 
Realment des de l'experiència que tinc dels meus 
avis crec que aquí al poble tenen tot el que 
necessiten, és a dir, el casal d'avis i tenir un lloc on 
poder-se reunir i parlar és el que més feliços els fa.  A 
més, ja tenen un entorn molt bonic per passejar-se i 
mantenir-se saludables.

Hi ha algún personatge pel que sentis 
admiració? Per què?

Sí, sóc una persona molt de casa i sento sobretot 
admiració pels meus pares i també per la resta de 
familiars. Sempre m'intento fixar en les millors 
qualitats dels que m'envolten i aprendre.

Com t’agradaria veure’t d’aquí uns quants anys? 

M'agradaria estar en una empresa que em permitis 
aprendre i formar-me pel meu futur.
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Santa Pau sempre ha estat un municipi actiu i que ha 
apostat per a la participació. Com tots i totes ja 
sabeu, a mitjans del passat 2021, es va posar en 
marxa un procés participatiu per a la creació d’un 
“Consell de Poble” al nostre municipi. Un organisme 
legal per afavorir la participació i que pretén donar 
veu al poble per millorar entre tots la vida a Santa 
Pau. La relació d’aquest consell amb l’Ajuntament 
ha d’esdevenir un espai d’informació, diàleg, debat i 
decisió, assegurant més comunicació i 
corresponsabilitat.

És per això que el passat mes de novembre, 
concretament entre els dies 4 i 11 de novembre, es 
van dur a terme les eleccions sense candidatura per 
escollir les 8 persones (majors de 16 anys) que 
formaran part d’aquest consell de poble. Perquè tot 
plegat tingués validesa, va ser necessari aprovar 
prèviament dos reglaments interns a nivell 
d’Ajuntament. El primer va ser el “Reglament ordinari 
de Participació Ciutadana” que, entre altres 
elements de participació, reconeix la figura del 
consell de poble. Un cop aprovat aquest, va ser el 
torn de l’aprovació del propi “Reglament del Consell 
de Poble” on es regula el funcionament d’aquest 
òrgan. Un cop escollides aquestes 8 persones, a 
principis d’aquest 2023 ja hi ha hagut la primera 
trobada del grup de treball per a començar a posar 
fil a l’agulla.

Ara doncs és el moment que entre totes i tots fem 
possible que la figura del consell de poble vagi 
agafant forma, força, i que la seva feina comenci a 
donar els seus fruits. Us animem a tots a participar-hi 
i així farem que Santa Pau esdevingui un poble on la 
seva gent hi pugui dir i fer. 

El Consell de Poble

L ’ H E R E U  I  L A  P U B I L L A C R O S C A T  # N . 2 4



Avui és un dia especial per nosaltres, estar aquí dalt, 
al balcó de l'Ajuntament, un any més, ens trobem 
tots aquí reunits per començar la Festa Major; i 
preguntant!, qui farà el pregó aquest any? 

Quan ens ho van proposar i amb el temps just ens va 
fer molta il·lusió i al mateix temps una mica de 
respecte d'estar a l'altura del que es mereix aquest 
moment. Quina Responsabilitat!!! 

Doncs ja ho veieu! Una junta que després de molts 
anys, hem decidit fer un pas al costat i donar suport 
a una nova junta, jove, amb il·lusió i amb ganes de fer 
créixer el Club Poliesportiu. 

Recordant grans moments viscuts al club, ens 
resulta impossible explicar totes les anècdotes i 
sentiments, com l'ascens històric a 2a catalana, 
maig del 2018 amb un partit disputat al camp del 
Sant Gregori que vam guanyar per 1 a 2. 

Els bons moments viscuts amb els jugadors i 
entrenadors que al llarg d'aquests anys han passat 
pel club, recordant els sopars dels divendres rumiant 

que soparíem, fer la compra, parant taula, fen les 
amanides, "L'arrissat" fent la carn a la brasa, en Xevi 
coguen les patates a la fregidora, jo li deia: 

-Xevi, de tant en tant hem de canviar l'oli, eren 
moments molt divertits, tothom i deia la seva i al final 
s'acabava amb una partida de cartes. 

També cal recordar per Nadal el "Caga Tió" amb 
moltes bromes divertides, ens ho passàvem d'allò 
més bé. 

Ah! I un bon dia en Xevi i en Ramon em diuen, Jan 
ens donen una rentadora de 5a mà, la vols pel poli?, 
i jo dic, Siii,!! Que vaig haver dit!!! D'aquella feta vam 
començar a rentar tots els equipatges tant 
d'entrenaments com de partits, i amb aquestes vaig 
descobrir com funcionaven les rentadores, i 
actualment tenim 2 rentadores 2 assecadores, és a 
dir, una petita bugaderia, i tot això, per reduir gastos, 
ja que teníem gastos, perquè teníem un pressupost 
molt ajustat. En Xevi sempre em deia Jan, controla 
les despeses que la targeta ja comença a sortir fum. 
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Autor: Joan Padrosa Cortinas i Xevi Canal 

Pregó de la Festa Major



Dit això, també hem tingut uns anys molt difícils, a 
causa de la pandèmia, a l'hora de buscar jugadors, 
entrenadors per poder fer equip i que el futbol no 
davallés, i al final després de molt treball ho vam 
aconseguir i poder mantenir l'equip a 3a Catalana.

A part del futbol, també portem a terme altres 
activitats com són la marxa del Passabigues 
(recuperada ja fa uns anys), la cursa de la Fageda, la 
BTT, la Quina Nadalenca que se celebra el dia de 
Sant Esteve al barri de Can Blanc; També hem 
estassat boscos, recuperat camins, perquè les 
Marxes i Btts, tinguessin el trajecte de bon fer, hem 
muntat avituallaments a llocs inaccessibles ha sigut 
dur i difícil, però alhora gratificant i tot això, gràcies a 
l'esforç i treball desinteressat de molts 
col·laboradors.

Tampoc voldria deixar de banda, a les noies que 
cada diumenge ens ajudaven al bar del club. 

També voldria fer un esmen a l'afició, que diumenge 
rere diumenge ens acompanyava als partits de casa 
i com no!, la Núria, que amb els seus 91 anys, no 
se'n perdia cap, l'hivern abrigada amb una manta. I 
des d'aquí voldria fer una crida, que aneu els 
diumenges que hi hagi partit al camp Municipal 
"PITU PADROSA" a animar els jugadors, que 
necessiten de la vostra afició.

Ara nosaltres tanquem una etapa de molts anys, 
però sempre i serem, la nova junta ho sap, i ens 
tindrà pel que ens necessiti, portem els colors grocs 
i negres al Cor. 

I sense més preàmbuls i per acabar, no em voldria 
allargar massa i desitjar-vos que gaudiu dels dies 
que venen, dies d'alegria i celebració i que passeu 
una bona Festa Major. 

I ara finalment, per tots vosaltres en Josep Claret, 
antic jugador de futbol del Santa Pau i compositor 
del 1r himne de l'equip, el qual ara ús el cantarà. 

Gràcies a tothom. I Visca el santa Pau.!!! 
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Aplec de Sant Abdon i Sant Senén 
Èxit d’assistència a l’aplec de Sant Abdon i Sant 
Senén celebrat el 30 de juliol. El primer aplec sense 
restriccions per la pandèmia va aplegar un centenar 
de persones que van acudir a la cita dalt del 
Puigsacreu a peu, en bicicleta, amb quand o en 
vehicle tot terreny. Mossèn Pere Domènech va oficar 
la missa i es va fer la tradicional cantada de goigs 

dirigida per en Gil Anglada. Els jugadors de la virolla 
van tenir molta fortuna i van treure bons premis i els 
assitents van poder gaudir d’un copiós berenar i de 
les típiques galetes de Sant Abdon. Tot regat amb el 
vi especial de la diada. Els assistents van fer llarga 
estona de col·loqui contemplant les magnífiques 
vistes que ofereix l’indret. 

Després de 2 anys de pandèmia, els dies 11 i 13 de 
novembre es va poder tornar a celebrar l’aplec de 
Sant Martí als voltants de l’ermita. La Diada del Sant; 
amb una missa a llaor del patró del veïnat i un dinar 
de germanor a Can Xel. Pel que fa el diumenge, un 
bon esmorzar i castanyada van acompanyar el 
giravoltar de la virolla, la qual va entregar força 
premis. I en acabar la jornada, també es va sortejar 
un xai i una caixa de cava. 

Aplec de Sant Martí
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Aplec de Santa Llúcia 
El dimarts 13 i el diumenge 18 de desembre es van 
celebrar els actes de l’Aplec de Santa Llúcia a 
l’ermita del veïnat de Trenteres dedicada a aquesta 
santa, patrona de la  vista.

El dimarts es va celebrar una missa al planell que hi 
ha davant l’ermita amb molta assistència de devots. 
L’acte religiós va ser acompanyat per la coral Joliu de 
Santa Pau que al final va interpretar unes nadales 
amb escenificació inclosa del Dimoni escuat.

El diumenge la missa es va celebrar davant l’ermita i 
tot seguit un concert de Nadales a càrrec de l’Anna 
Serra acompanyada per l’Arnau Grabolosa a la 
guitarra. Una vermutada popular va cloure els actes 
de l’aplec.

Com és tradicional no van faltar les parades dels 
torronaires i de les farinetes de fajol i el farro. També 
els devots van fer nombroses ofrenes de llantions i 
flors que van omplir l’ermita de llum i color. 

Aplec dels Arcs
El dissabte 27 i el diumenge 28 d’agost es van 
celebrar els actes de l’Aplec del Santuari de la Mare 
de Déu dels Arcs.

El dissabte a les 3 de la tarda es va portar a terme el 
40è concurs de botifarra on s’obsequià a tothom 
amb coca i vi dolç.

La diada va concloure amb Ball al Mas Patxet .

El diumenge a les 12 del migdia es va celebrar la 
missa solemne acompanyada per l’orquestra La 
Principal d’Olot amb la col·laboració del Cor 
Parroquial de Santa Pau.

Seguidament vam poder gaudir de dos sardanes 
amb vermut.

A les 5 de la tarda per finalitzar els actes de l’aplec hi 
va a ver audició de sardanes a càrrec de l’orquestra 
La Principal d’Olot.
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Festa del Sallent
Els dies 8 i 9 d’octubre es va celebrar la Festa Major 
del Sallent .

El dissabte la festa va començar a la tarda amb un 
campionat de ping-pong i tot seguit hi va haver 
berenar i un espectacle infantil a càrrec del Mag 
Ferbuch.

El diumenge es va celebrar la Missa Solemne, i a la 
sortida ens esperava coca i vi dolç per a tothom.

La festa va concloure amb un dinar de germanor.

Festa Del Roser Sant Miquel De La Cot 
El diumenge 1 de maig es va celebrar la Festa del 
Roser de Sant Miquel de la Cot amb la seva Missa 
Solemne i el Cant dels Goig de la mare de Déu del 
Roser.

Tot seguit es va procedir al sorteig de tres lots 
d’embotits.
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Festa Major Ca la Guapa
Els dies 9 i 10 de juliol es va celebrar la Festa Major 
de Can Blanc , Can Jofre i Can Potxa amb molta 
participació.

El dissabte a la tarda vam començar a refrescar-nos  
amb jocs infantils per a totes les edats , des dels més 
petits fins als més grans amb inflables i aigua.

A continuació es va organitzar un sopar popular a 
càrrec del Centre Cívic de Cala Guapa.

Per acabar la diada vam poder ballar Txa Txa Txa, 
Cumbia i molt més  amb el DUET GENERACIÓ 3   i 
tot seguit concert amb el grup BLACKISS 
especialistes amb versions de tots els temps.

Diumenge al matí es va organitzar un Torneig 
d’Escacs Actius Santa Pau, Memorial Albert Badosa 
que va tenir lloc al Local Social de Sant Pere i Santa 
Agnès. 



B E N V I N G U T S  |  E N  E L  R E C O R D
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Nascuts durant l’any 2022Nascuts durant l’any 2022

Aina Danés Grabulosa
12-06-2022

Amara Cioffi Moreno
19-08-2022

Aina Danés Grabulosa
12-06-2022

Aina Danés Grabulosa Amara Cioffi Moreno

Quim Ibáñez Mir
07-12-2022

Arlet Arjona Clemente
01-03-2022

07/01/2022
Jaime Orri Vila

19/01/2022
Miguel Olcina Roca

20/022022
Jesús Serra Planas

24/02/2022
Trinidad Sararols Ayats

21/05/2022
Maria Feixas Plana

04/06/2022
Isabel del Pozo Raigon

07/06/2022
Leonor Riera Campama

24/07/2022
Elvira Cortinas Badosa

27/09/2022
Estrella Naspleda Masegu

06/10/2022
Mariano Masegur Capdevila

18/11/2022
Francisco Suñer Colomer

06/12/2022
Engracia Dorca Palomeras

07/12/2022
Consuelo Romero Batlle
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El bosquet de l’escola
A l’escola, sempre hem gaudit d’un pati fantàstic on, 
els últims anys, hem començat a diversificar les 
propostes de joc perquè les hores d’esbarjo siguin 
més enriquidores: una cuineta on hi passem moltes 
estones, una bona pista on gaudir de jocs de pilota, 
un petit sorral on hi fem construccions que ens fan 
volar la imaginació, una taula de tennis taula per a fer 
petits tornejos, un saltador… i una gran esplanada 
de gespa que ens permet fer-hi un piló d'activitats 
diferents.

No obstant, l’última novetat ha estat “El bosquet”, 
una muntanyeta que dona relleu al pati i ens ofereix 
noves possibilitats de joc. Aquesta instal·lació ha 
estat possible gràcies a la col·laboració de l’AFA (i la 
donació de l’antiga Associació d’Amics del Pessebre 
Vivent de Santa Pau) i l’Ajuntament.

Assemblea i inauguració
A les hores de tutoria, cada grup classe hem fet 
propostes de com gestionar el bosquet. Després, en 
una assemblea de pati, els delegats i delegades les 
han posat en comú i, entre tots i totes, ho hem 
decidit.

El dilluns dia 15 de novembre de 2022 hem fet la 
inauguració oficial de “El bosquet”. El delegat i la 
secretària de sisè han estat els encarregats de dir 
unes paraules i tallar la cinta.

EL BOSQUET
COM EL 

GESTIONEM?
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Primeres persones
Seguidament, per grups, hem fet la inauguració que 
tots i totes esperàvem, enfilant-nos al bosquet, 
baixant fent la croqueta, passant pels túnels… 

Tot seguint les propostes dels nens i nenes, s’ha 
dissenyat el calendari perquè, grup per grup, en 
puguem gaudir!
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S.O.S. AFA
Algú vol entrar a formar part de la junta de l’AFA? 
Aquesta és una pregunta que cada any ressona 
entre les famílies de l’Escola Joan Maragall de Santa 
Pau, com també ho deu fer entre les famílies de 
tantes altres escoles. I és que cada any toca renovar 
algun membre de la junta però, abans, cal trobar 
alguna ànima disposada a sotmetre’s a una votació 
“rarament excloent” que en confirmi l’entrada.

La cerca de nous membres és un moment gairebé 
sempre complicat per la junta, ja que la resposta a la 
pregunta inicial acostuma ser un silenci o un “em sap 
greu, però tinc molta feina”. I jo, també. I llavors cal 
insistir i gairebé pregar per aconseguir pescar algun 
caritatiu sí entre tots els no.

I per què val la pena formar part de l’”Associació de 
Famílies d’Alumnes”? En una societat cada vegada 
més consumista, superficial i individualista, sovint els 
ideals de col·laboració i cooperació es queden en 
això, en ideals, en propòsits, en paraules. Doncs bé, 
des de l’AFA creiem en els petits gestos, en els 
granets de sorra, en agafar el bolígraf, el teclat i el 
ratolí i posar-se a treballar pel bé del col·lectiu. I amb 
això aconseguim beneficis pràctics per a tota la 
comunitat, resolem reptes en equip i, alhora, som un 
model per a la nostra mainada.

Des de l’AFA duem a terme diverses accions: 
coordinem l’estampació i venda de xandalls de 
l’escola; centralitzem la compra de llibres; 
organitzem les activitats extraescolars; vetllem pel 
bon funcionament del menjador escolar; gestionem 
la tramitació de subvencions per a diverses activitats, 
com ara els cursets de natació o l’organització de la 
cavalcada reial. A més, també organitzem activitats 
per finançar-nos en benefici dels nostres associats, 
com ara la quina de Nadal, que aquest any 
recuperem, o el sopar de final de curs.

Si l’AFA no existís, totes les famílies hauríem de 
dedicar més temps i més diners a resoldre 
individualment les necessitats de la nostra mainada 
sorgides en l’entorn de l’escola. Si l’AFA no existís, 
s’hauria d’inventar. I, llavors, tot funcionaria 
correctament fins que un bon dia, que és avui, ja no 
recordéssim per què fa falta que l’AFA existeixi.



Els infants des del naixement mantenen una activitat 
espontània que es caracteritza per una actitud activa 
per l´exploració , ja sigui escoltant, observant o 
manipulant directament tot el que tenen al seu abast. 
Utilitzen les seves possibilitats motores , sensorials, 
emocionals, cognitives i comunicatives per conèixer 
el seu entorn .L´activitat de l´infant influeix en el 
procés del seu desenvolupament , així, les seves 
capacitats , el seu interès i la curiositat per tot el que 
l´envolta influirà directament en el domini del seu 
propi cos i en el de l´entorn .

Aquesta activitat espontània dels infants és la base 
dels aprenentatges. Els infants n´extreuen 
informacions, les comproven i les modifiquen i 
construeixen així els seus coneixements . 

El pensament es desenvolupa a partir de l´esforç per 
interpretar les informacions adquirides en 
l´exploració , així, la interpretació de les noves dades 
modifica les idees inicials i és necessari buscar un 
model més lògic, per tant més evolucionat, per 
incorporar els nous coneixements. Per aprendre és 
imprescindible tenir iniciatives i produir efectes sobre 
el món . La confiança en un mateix i el grau de 
creativitat influiran en les aptituds per inventar noves 
combinacions que implicaran descobrir noves 
relacions i permetran construir les millors “teories 
possibles” sobre les experiències viscudes.
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Autor: Dolors Batlle i Sargatal

L´activitat de l´infant

Llar d´infants Santa Pau 

Educació Infantil ( Currículum i orientacions ) 
Departament d´Educació 
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El pantà maleït

El passat 31 de març del 2022 es va portar a terme 
la presentació de l’obra més mediàtica de la 
santapuenca i periodista Tura Soler, El pantà maleït, 
on l’autora narra el doble crim de Susqueda que 
hores d’ara continua essent un misteri. No s'ha 
trobat l'arma homicida, es desconeix el mòbil del 
crim i no està clar on va ser exactament l'escena 
dels assassinats.

Un pescador del pantà va ser arrestat i empresonat 
pel jutjat però va ser alliberat després de 303 dies 
perquè els indicis que l'incriminaven eren massa 
febles. El sospitós està en llibertat i els interrogants 
perduren: on era el cotxe de les víctimes abans que 
algú el llencés al fons del pantà? Com va arribar el 
seu caiac a l'altre costat de pantà? D'on venien els 
trets que van sentir alguns testimonis? On han anat 
a parar els mòbils de les dues víctimes? Qui més hi 
havia aquell dia al pantà?

El cas té com a rerefons Susqueda, un pantà maleït i 
envoltat de misteri on han confluït successos, 
accidents, tragèdies i crims al llarg del temps.

La presentació va anar acompanyada d’un atrezzo 
meravellós realitzat per la Cristina Traver i d’una 
conversa fluïda amb l’autora, la regidora Cris Capó i 
l’amic i “Guardaespatlles” de la periodista, Antoni 
Castro, policía nacional jubilat amb una gran 
trajectòria professional a l’esquena que ha 
acompanyat a la Tura gairebé en totes les visites 
d’investigació per part de la periodista al pantà maleït 
de Susqueda.



En Jaume va néixer al Mas els Colls i la Núria va 
néixer a Can Putei, la Núria ens explica que abans es 
deia Patuí, però que amb el temps va anar canviant 
la toponímia. 

- On va anar a l’escola?

La Núria ens explica que anava escola al castell de 
Santa Pau, que alguns dies quan plovia es quedaven 
a dinar allà amb les monges, però els altres dies 
baixaven a dinar a casa i després hi tornaven a la 
tarda. El Castell tenia tot de sales.

En Jaume també ens explica que anava escola al 
castell, segons ell les monges ho portaven molt bé, 
et feien anar amb un noi i una noia a la taula, li havia 
tocat compartir taula amb una noia de Campells. 
Anaven a estudiar, però ell no hi va poder estar-hi 
gaire perquè aquell temps hi havia molta feina i el 
pare tenia molta feina i els feia anar a talaiar 
vaques.Tot i no poder a l’escola com hagués volgut, 
al vespre anava una hora a fer conferència amb un 
mestre que es deia Boada. 

La Núria només va poder anar fins els 10 anys, 
després com en Jaume anava a la nit a conferència.

Si vivia als Colls... deuríeu anar a la Font del Pet?

En Jaume ens especifica que abans es deia la 
Fontica; la Núria comenta que era un dur perquè 
havia d’anar a buscar l’aigua a la font.  Tots dos ens 
expliquen que la Font més coneguda era la Font de 
Sal, que estava a sota els Colls.

La Núria ens comenta que es van conèixer anant a 
ballar a Cal Llorella. “ Érem una colla que veníem de 
baixar el carrer de can Mascou, quan tornàvem els 
diumenges baixàvem cantant. En comptes de 
passar per sota el cementiri, baixàvem tot el jovent 
cantant i ballant. “

Es van casar l’any 56, el mes de maig. 

També ens explica que en Jaume li agrada molt 
cantar, tenien una coral que eren 30, la coral de 
Santa Pau, havien anat a cantar cap a les Presses. 
Només hi anava en Jaume a cantar, cantaven 
cançons de misa com el goig de Santa Pau. La 
directora era una noia d’Olot que es deia Montse.

Pel que fa a la feina en Jaume treballava de pagès... 

“teníem vaques, llauràvem. Érem una família molt 
pobre.”

Treballava a Mas Feixas, el seu avi era l’avi d’en 
Ramon Soy, era molt bon home, però fumava molt i 
sempre li demava que li anés buscar l’armilla i la 
pataca. Després va anar molt temps a bosc fent 
carbó. Feien carbó a tot arreu, Sant Julià, a 
Finestres... 

“allò el que era maco és que t’aixecaves el dematí i a 
tot arreu hi havia focs i veies com la gent s’aixecava. 
Ens feien fer foc de fosc per quan claragés ja 
haguéssim esmorzat i poder començar a treballar 
fins que es tornava a fer fosc.”

Ho recorda com una cosa molt dura. Al cap dels 
anys va anar a fer de paleta, però abans d’això havia 
anat a la indústria a Olot.

- Li preguntem si troba a faltar alguna cosa de 
quan era jove 

“No trobo a faltar res,  ens comenta en Jaume, 
perquè vaig estar bé... cantàvem, revíem, ballàvem... 
de jove vaig passar ratos bons, ratos no tan bons i 
ratos molt dolents... o sigui que la meva vida m’ha 
passat de tot, però gràcies a Déu fins aquí he arribat.”
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Jaume Teixidor i la Núria Juanola Preguntem per les fonts de Santa Pau... quina era la 
que li agradave més?

“La font de Sal perquè l’aigua era molt fresca i molt 
bona. L’apreciava i l’aprecio encara que no hi hagi 
aigua. 

La font de la Salgueda tampoc raja, creuen que es a 
causa dels pous, perquè anys endarrere totes les 
fonts rajaven, ara ja no.”

- Com eren les festes de Santa Pau?

“Ballàvem sardanes i fèiem molt de ball, a Santa Pau 
teníem les millors orquestres. Per la festa del centro 
que era el maig, que per cert, el que va fundar el 
centre havia estat un mestre que es deia Badia. Els 
diumenges enlloc de festa, anàvem a cercar pedres 
a les Costes de Simó, i així es va fundar el Centro, 
deu fer més de 80 anys.

Els aplecs ens agradaven molt també, el de 
Finestres, els Arcs, el de can Xell. Anavem a ballar a 
Finestres.”  En Jaume ens explica que per l’aplec de 
Finestres el seu sogre  anava a vendre cireres.

L’aplec dels arcs el feien a Can Putei on va néixer la 
Núria... els nois feien un embalat de boixos i les noies 
feien un paperet i llavors a la festa venia la gent a 
ballar a la sala amb músics en directe, encara hi ha 
un músic vius ens comenta la Núria. També ens 
explica que el seu pare feia el sopar, la dona de cal 
Sant cuinava molt bé i feia menjar i la meva mare feia 
cargols per fer el vermut.

“ Veníem cervesa, cocacoles, fantes i havíem d’anar 
a la font a portar l’aigua... venia molta gent a ballar. 
Pensa que fèiem ball matí, tarda i nit, el 8 de 
setembre.

 - En Jaume ens explica una de les experiències 
que el va marcar més a la seva vida, el fet 
d’haver fet la mili.

“Anavem a la mili a 21 anys a mi em va tocar anar 
Àfrica l’any 1949, a Melilla. Jo estava al grup de 
“fuerzas indígenes de cavalleria numero 2”, vaig 
estar a Nador. En Jaume explica que va tenir molta 
sort perquè després el van destinar a Melilla. Un dia 
el capità el va cridar a l’oficina. Has d’anar a Melilla, 
allà et faran un curset de moto perquè has de treure 
el carnet, va estar-hi tres mesos fent una mica de 
teòrica i pràctica i després es va examinar.

I havia un tinent coronel que m’examinava a sobre 
una tribuna molt a l’aire i va demanar que sortís jo. 
Vaig posar la moto en marxa i es va a posar a fer les 

pràctiques per a l’examen, però hi havia filferro al 
terreny i es va quedar tot embolicat i pensava que no 
hauria aprovat.”

Quan va tornar al cuartel, el capità li va demanar com 
havia anat i en Jaume li va dir que no ho sabia 
perquè s’havia embolicat amb el filferro. I li va dir ... 
cap problema, que anés a fer unes fotos i que ell ja li 
aclariria el carnet... i així va ser com es va convertir 
en l’enllaç del regiment. La primera vegada que va 
haver de sortir ell estava a Melilla i un soldat es posar 
malalt i van avisar en Jaume que havia d’anar a 
buscar el metge... quan va arribar allà li va explicar al 
metge que també tenia el càrrec de tinent  si ho veia 
segur perquè ell feia quatre dies que tenia el carnet i 
el tinent li va dir que no es preocupés i van partir cap 
a Nador, així va ser com el tinent li va proposar que 
fos el seu assistent.

- Què és el que més li va agradar de 
l’experiència a l’Àfrica?

“Em va agradar tot, vaig estar-hi molt bé. Cada dia 
ens donaven una pesseta amb quinze. Al ser enllaç 
també em donaven noranta pessetes.

També anava a cavall. Havíem anat de Melilla a altres 
pobles a gairebé a 200 km de distància. No em  va 
faltar mai un duro. Ja vaig dir a casa que no em 
m’enviessin res. Cada dia em donaven 5 litres de 
gasolina, la gent em dient que l’anés a buscar i me la 
vengués, però no ho vaig voler fer.

Volem donar les gràcies al Jaume i la Núria per 



En Jaume va néixer al Mas els Colls i la Núria va 
néixer a Can Putei, la Núria ens explica que abans es 
deia Patuí, però que amb el temps va anar canviant 
la toponímia. 

- On va anar a l’escola?

La Núria ens explica que anava escola al castell de 
Santa Pau, que alguns dies quan plovia es quedaven 
a dinar allà amb les monges, però els altres dies 
baixaven a dinar a casa i després hi tornaven a la 
tarda. El Castell tenia tot de sales.

En Jaume també ens explica que anava escola al 
castell, segons ell les monges ho portaven molt bé, 
et feien anar amb un noi i una noia a la taula, li havia 
tocat compartir taula amb una noia de Campells. 
Anaven a estudiar, però ell no hi va poder estar-hi 
gaire perquè aquell temps hi havia molta feina i el 
pare tenia molta feina i els feia anar a talaiar 
vaques.Tot i no poder a l’escola com hagués volgut, 
al vespre anava una hora a fer conferència amb un 
mestre que es deia Boada. 

La Núria només va poder anar fins els 10 anys, 
després com en Jaume anava a la nit a conferència.

Si vivia als Colls... deuríeu anar a la Font del Pet?

En Jaume ens especifica que abans es deia la 
Fontica; la Núria comenta que era un dur perquè 
havia d’anar a buscar l’aigua a la font.  Tots dos ens 
expliquen que la Font més coneguda era la Font de 
Sal, que estava a sota els Colls.

La Núria ens comenta que es van conèixer anant a 
ballar a Cal Llorella. “ Érem una colla que veníem de 
baixar el carrer de can Mascou, quan tornàvem els 
diumenges baixàvem cantant. En comptes de 
passar per sota el cementiri, baixàvem tot el jovent 
cantant i ballant. “

Es van casar l’any 56, el mes de maig. 

També ens explica que en Jaume li agrada molt 
cantar, tenien una coral que eren 30, la coral de 
Santa Pau, havien anat a cantar cap a les Presses. 
Només hi anava en Jaume a cantar, cantaven 
cançons de misa com el goig de Santa Pau. La 
directora era una noia d’Olot que es deia Montse.

Pel que fa a la feina en Jaume treballava de pagès... 

“teníem vaques, llauràvem. Érem una família molt 
pobre.”

Treballava a Mas Feixas, el seu avi era l’avi d’en 
Ramon Soy, era molt bon home, però fumava molt i 
sempre li demava que li anés buscar l’armilla i la 
pataca. Després va anar molt temps a bosc fent 
carbó. Feien carbó a tot arreu, Sant Julià, a 
Finestres... 

“allò el que era maco és que t’aixecaves el dematí i a 
tot arreu hi havia focs i veies com la gent s’aixecava. 
Ens feien fer foc de fosc per quan claragés ja 
haguéssim esmorzat i poder començar a treballar 
fins que es tornava a fer fosc.”

Ho recorda com una cosa molt dura. Al cap dels 
anys va anar a fer de paleta, però abans d’això havia 
anat a la indústria a Olot.

- Li preguntem si troba a faltar alguna cosa de 
quan era jove 

“No trobo a faltar res,  ens comenta en Jaume, 
perquè vaig estar bé... cantàvem, revíem, ballàvem... 
de jove vaig passar ratos bons, ratos no tan bons i 
ratos molt dolents... o sigui que la meva vida m’ha 
passat de tot, però gràcies a Déu fins aquí he arribat.”
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Preguntem per les fonts de Santa Pau... quina era la 
que li agradave més?

“La font de Sal perquè l’aigua era molt fresca i molt 
bona. L’apreciava i l’aprecio encara que no hi hagi 
aigua. 

La font de la Salgueda tampoc raja, creuen que es a 
causa dels pous, perquè anys endarrere totes les 
fonts rajaven, ara ja no.”

- Com eren les festes de Santa Pau?

“Ballàvem sardanes i fèiem molt de ball, a Santa Pau 
teníem les millors orquestres. Per la festa del centro 
que era el maig, que per cert, el que va fundar el 
centre havia estat un mestre que es deia Badia. Els 
diumenges enlloc de festa, anàvem a cercar pedres 
a les Costes de Simó, i així es va fundar el Centro, 
deu fer més de 80 anys.

Els aplecs ens agradaven molt també, el de 
Finestres, els Arcs, el de can Xell. Anavem a ballar a 
Finestres.”  En Jaume ens explica que per l’aplec de 
Finestres el seu sogre  anava a vendre cireres.

L’aplec dels arcs el feien a Can Putei on va néixer la 
Núria... els nois feien un embalat de boixos i les noies 
feien un paperet i llavors a la festa venia la gent a 
ballar a la sala amb músics en directe, encara hi ha 
un músic vius ens comenta la Núria. També ens 
explica que el seu pare feia el sopar, la dona de cal 
Sant cuinava molt bé i feia menjar i la meva mare feia 
cargols per fer el vermut.

“ Veníem cervesa, cocacoles, fantes i havíem d’anar 
a la font a portar l’aigua... venia molta gent a ballar. 
Pensa que fèiem ball matí, tarda i nit, el 8 de 
setembre.

 - En Jaume ens explica una de les experiències 
que el va marcar més a la seva vida, el fet 
d’haver fet la mili.

“Anavem a la mili a 21 anys a mi em va tocar anar 
Àfrica l’any 1949, a Melilla. Jo estava al grup de 
“fuerzas indígenes de cavalleria numero 2”, vaig 
estar a Nador. En Jaume explica que va tenir molta 
sort perquè després el van destinar a Melilla. Un dia 
el capità el va cridar a l’oficina. Has d’anar a Melilla, 
allà et faran un curset de moto perquè has de treure 
el carnet, va estar-hi tres mesos fent una mica de 
teòrica i pràctica i després es va examinar.

I havia un tinent coronel que m’examinava a sobre 
una tribuna molt a l’aire i va demanar que sortís jo. 
Vaig posar la moto en marxa i es va a posar a fer les 

pràctiques per a l’examen, però hi havia filferro al 
terreny i es va quedar tot embolicat i pensava que no 
hauria aprovat.”

Quan va tornar al cuartel, el capità li va demanar com 
havia anat i en Jaume li va dir que no ho sabia 
perquè s’havia embolicat amb el filferro. I li va dir ... 
cap problema, que anés a fer unes fotos i que ell ja li 
aclariria el carnet... i així va ser com es va convertir 
en l’enllaç del regiment. La primera vegada que va 
haver de sortir ell estava a Melilla i un soldat es posar 
malalt i van avisar en Jaume que havia d’anar a 
buscar el metge... quan va arribar allà li va explicar al 
metge que també tenia el càrrec de tinent  si ho veia 
segur perquè ell feia quatre dies que tenia el carnet i 
el tinent li va dir que no es preocupés i van partir cap 
a Nador, així va ser com el tinent li va proposar que 
fos el seu assistent.

- Què és el que més li va agradar de 
l’experiència a l’Àfrica?

“Em va agradar tot, vaig estar-hi molt bé. Cada dia 
ens donaven una pesseta amb quinze. Al ser enllaç 
també em donaven noranta pessetes.

També anava a cavall. Havíem anat de Melilla a altres 
pobles a gairebé a 200 km de distància. No em  va 
faltar mai un duro. Ja vaig dir a casa que no em 
m’enviessin res. Cada dia em donaven 5 litres de 
gasolina, la gent em dient que l’anés a buscar i me la 
vengués, però no ho vaig voler fer.

Volem donar les gràcies al Jaume i la Núria per 
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Casalet i Casal de Joves
Aquest estiu vam poder portar a terme les activitats 
d’estiu característiques del nostre municipi. S’ha 
creat un casal i un casalet amb la intenció de donar 
un servei de qualitat i engrescador.

Molt contents de com va anar el casal i el casalet de 
l’any 2021 i gràcies a la gran participació que hi va 
haver, aquest 2022 hem tornat a repetir l’experiència 
amb totes les ganes i molt il·lusionats. 
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Brigades Joves

Un any més els joves van poder participar de les 
brigades i prebrigades per així participar de les 
activitats pertinents i tenir cura del nostre municipi. 



amb un fil d’interpretació amb clau femenina, que ens 
va fer riure amb ganes! Pels qui no van poder 
veure-ho en directe, sempre queda l’alternativa de 
veure la gravació íntegre de l’espectacle al canal 
youtube, us animem a donar-hi un cop d’ull!

La tardor, amb tot Sants, va continuar amb l’alegria 
de tornar a celebrar la venda de castanyes a la 
Fageda d’en Jordà i els dies 29 i 30 d’octubre hi va 
haver la parada de l’associació venent castanyes. I ja 
que som a la Fageda, enguany que la Fageda celebra 
el seu 40 aniversari, es va preparar una visita pels 
membres de l’associació que van voler apuntar-se 
per veure tots els canvis que s’han anat introduint en 
aquests darreres anys en les infraestructures al bell 
mig de la fageda. I per acabar un any rodó amb totes 

les activitats retrobades, el 17 de desembre es va 
celebrar la quina de l’associació que va apostar per 
fer-la a la tarda enlloc de la nit.   

Així doncs, i per concloure, el 2022 ha estat un any 
complet, ple de les activitats que normalment es 
duien a terme, i que aquest any, després de dos anys 
incomplerts, hem pogut gaudir al màxim!

Com sempre, la roda no s’atura, i ara ja estem 
preparant la nostra participació als carnavals 2023. 
Com sempre, dir-vos que si teniu ganes de participar 
en alguna de les activitats de la nostra associació, 
només us heu de posar en contacte amb algú de 
l’associació. Tothom hi és benvingut!!!!!
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Els Marxosos de Santa Pau
Els desitjos del nostre escrit del 2021 s’han 
materialitzat, i enguany, sense les restriccions a les 
que ens havíem vist sotmesos aquests any de la 
pandèmia d ela COVID-19, hem pogut fer un retorn a 
la normalitat pel que es refereix a les nostres 
activitats. 

Els carnavals, enguany amb energies renovades 
gràcies a la participació de nous associats amb 
ganes de passar-s’ho bé que van respondre a la 
crida feta per l’associació, han donat una nova 
empenta als carnavals. La disfressa d’enguany, 
d’inspiració tribal va representar a la colla amb el nom 
de LA TRIBU DELS MAPXOO. Vam poder participar 
a les rues d’Olot el 26 de març i a la de Platja d’Aro el 
2 d’abril. Ha estat la primera vegada des del 2005 
que vam començar a participar a rua d’Olot, que 
aquesta va tenir lloc abans de la de Platja d’Aro.  Hem 
de destacar que en la darrera edició de Carnavals, 
que s’havia celebrat el 2020, la Carme Puigdemont  i 
en Miquel Canal en  van ser la reina i el rei del 
Carnaval d’Olot. Aquest 2022, la Carme, contenta de 
tornar a participar activament dins la rua, va preparar 
unes coreografies ben marxoses!

La bona marxa de l’evolució de les dades sanitàries 
també va permetre celebrar, després de dos anys, la 
diada de Sant Jordi el dissabte 23 d’abril. Els 
marxosos van tornar a fer una parada de roses al firal 
d’Olot que es va caracteritzar per la novetat de anar 
sense mascaretes, ni rentar-se repetitivament amb  
gel hidroalcohòlic ni cap altre restricció de les que 
estàvem acostumats. 

I, com sempre, ja vam arribar a l’agost als actes de la 
festa major de Santa Pau, on la branca del playback 
dels marxosos, “Vulcanisme musical”, va arribar a la 
onzena edició del seu Playback. Com sempre, tots 
els participants, tant pel que fa als que estaven 
damunt de l’escenari, com aquells que estaven 
asseguts a la plaça major van tornar a fer d’aquest 
acte, un dels actes més multitudinaris de la festa. Les 
actuacions, com sempre, lluïdes  tan pel que fa al 
vestuari com a la interpretació dels que hi 
participaven, i amb l’escalf del públic que seguia les 
interpretacions amb afició, intentant esbrinar algunes 
vegades, qui s’amagava darrera aquelles 
caracteritzacions tant ben aconseguides. Agrair a en 
Jordi Masegur, que va actuar també en el playback, i 
que va fer de presentador de la resta d’actuacions, 



amb un fil d’interpretació amb clau femenina, que ens 
va fer riure amb ganes! Pels qui no van poder 
veure-ho en directe, sempre queda l’alternativa de 
veure la gravació íntegre de l’espectacle al canal 
youtube, us animem a donar-hi un cop d’ull!

La tardor, amb tot Sants, va continuar amb l’alegria 
de tornar a celebrar la venda de castanyes a la 
Fageda d’en Jordà i els dies 29 i 30 d’octubre hi va 
haver la parada de l’associació venent castanyes. I ja 
que som a la Fageda, enguany que la Fageda celebra 
el seu 40 aniversari, es va preparar una visita pels 
membres de l’associació que van voler apuntar-se 
per veure tots els canvis que s’han anat introduint en 
aquests darreres anys en les infraestructures al bell 
mig de la fageda. I per acabar un any rodó amb totes 

les activitats retrobades, el 17 de desembre es va 
celebrar la quina de l’associació que va apostar per 
fer-la a la tarda enlloc de la nit.   

Així doncs, i per concloure, el 2022 ha estat un any 
complet, ple de les activitats que normalment es 
duien a terme, i que aquest any, després de dos anys 
incomplerts, hem pogut gaudir al màxim!

Com sempre, la roda no s’atura, i ara ja estem 
preparant la nostra participació als carnavals 2023. 
Com sempre, dir-vos que si teniu ganes de participar 
en alguna de les activitats de la nostra associació, 
només us heu de posar en contacte amb algú de 
l’associació. Tothom hi és benvingut!!!!!

 

Els desitjos del nostre escrit del 2021 s’han 
materialitzat, i enguany, sense les restriccions a les 
que ens havíem vist sotmesos aquests any de la 
pandèmia d ela COVID-19, hem pogut fer un retorn a 
la normalitat pel que es refereix a les nostres 
activitats. 

Els carnavals, enguany amb energies renovades 
gràcies a la participació de nous associats amb 
ganes de passar-s’ho bé que van respondre a la 
crida feta per l’associació, han donat una nova 
empenta als carnavals. La disfressa d’enguany, 
d’inspiració tribal va representar a la colla amb el nom 
de LA TRIBU DELS MAPXOO. Vam poder participar 
a les rues d’Olot el 26 de març i a la de Platja d’Aro el 
2 d’abril. Ha estat la primera vegada des del 2005 
que vam començar a participar a rua d’Olot, que 
aquesta va tenir lloc abans de la de Platja d’Aro.  Hem 
de destacar que en la darrera edició de Carnavals, 
que s’havia celebrat el 2020, la Carme Puigdemont  i 
en Miquel Canal en  van ser la reina i el rei del 
Carnaval d’Olot. Aquest 2022, la Carme, contenta de 
tornar a participar activament dins la rua, va preparar 
unes coreografies ben marxoses!

La bona marxa de l’evolució de les dades sanitàries 
també va permetre celebrar, després de dos anys, la 
diada de Sant Jordi el dissabte 23 d’abril. Els 
marxosos van tornar a fer una parada de roses al firal 
d’Olot que es va caracteritzar per la novetat de anar 
sense mascaretes, ni rentar-se repetitivament amb  
gel hidroalcohòlic ni cap altre restricció de les que 
estàvem acostumats. 

I, com sempre, ja vam arribar a l’agost als actes de la 
festa major de Santa Pau, on la branca del playback 
dels marxosos, “Vulcanisme musical”, va arribar a la 
onzena edició del seu Playback. Com sempre, tots 
els participants, tant pel que fa als que estaven 
damunt de l’escenari, com aquells que estaven 
asseguts a la plaça major van tornar a fer d’aquest 
acte, un dels actes més multitudinaris de la festa. Les 
actuacions, com sempre, lluïdes  tan pel que fa al 
vestuari com a la interpretació dels que hi 
participaven, i amb l’escalf del públic que seguia les 
interpretacions amb afició, intentant esbrinar algunes 
vegades, qui s’amagava darrera aquelles 
caracteritzacions tant ben aconseguides. Agrair a en 
Jordi Masegur, que va actuar també en el playback, i 
que va fer de presentador de la resta d’actuacions, 
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Un cop més Santa Pau va encetar la temporada dels 
Pessebres Vivents a Catalunya. Una nova 
representació  que, amb l’esforç dels santapauencs, 
poc a poc forma part de la cultura local del nostre 
poble.

Enguany s’han incorporat noves persones amb 
molta empenta i noves idees per a fer possible que el 
Pessebre revisqui com cada any. Així i tot, ens 
continuen faltant persones per a fer de figurants.

El nostre Pessebre és estàtic, és a dir figures 
immòbils. Això comporta un esforç per part del 
figurant, però el resultat és molt bonic i teatral, ja que 
amb una postura, una expressió, s’ha de transmetre 
tot el significat de l’escena. És un repte, però val la 
pena.

Com a exemple, una senyora visitant d’aquesta 
passada edició, va comentar que amb l’escena de 
l’Anunciació es va emocionar.

25
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Associació Amics del Pessebre Vivent
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Som una entitat dinàmica i activa que, aprofitant 
l’experiència de les nostres vivències, volem 
mantenir-nos socialment actius, malgrat que, massa 
sovint, gairebé se’ns oblida.

L’objectiu del nostre Casal, és continuar creixent per 
ser útils pels nostres socis i també per tots els 
santapauencs que vulguin participar de les 
propostes culturals i d’esbarjo que organitzem.

Fem caminades matinals per fer salut, però 
principalment és per passar-ho bé conversant amb 
els amics. Organitzem xerrades sobre temes que 
ens poden ajudar a “saber-ne més”. Programem 
sessions de cinema i teatre. Fem sortides per visitar 

altres pobles. Col·laborem en el muntatge de tallers 
sobre salut, tecnologies actuals i seguretat. 

Dijous Llarder, Festa de la Vellesa, Marató de TV3, 
Arrossada dels socis ... i més coses que es poden 
fer amb la col·laboració de tots.

Per dir-ho ras i curt, creiem convenient i ens plau 
col·laborar en les activitats socials de Santa Pau que 
estiguin al nostre abast.  

Homenatjats de la XXXIII Festa de la Vellesa Francesca Romañó i el Joan Rius

 

ENTRADA GRATUÏTA 

Cinema i Teatre

El Casal de la Gent Gran de Santa Pau
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 ACTIVA’T

CASAL DE LA GENT GRAN
CAN VAYREDA - Plaça Major, 1

DIJOUS A LA TARDA DE 5 A 7
També trucant al mòbil 609 345 206

Per a fer-vos socis en trobareu a:

Caminades i Excursions
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Després de dos anys sense la fira, hem posat fil a 
l’agulla per tornar a gaudir d’aquesta diada.

El diumenge 19 de gener de 2020 es va celebrar la 
30a edició de la fira. Un aniversari molt especial per 
tots els que hi estem involucrats, ja que significava la 
consolidació d’aquest esdeveniment com un dels 
més importants del municipi, per la quantitat de 
públic que atrau i perquè posa en valor el Fesol de 
Santa Pau, el producte insígnia de la nostra vila.

Això va ser just abans de l’arribada de la pandèmia 
de la Covid-19, que va obligar a suspendre l’edició 

de 2021 i que també va ajornar l’edició de 2022, 
inicialment programada pel dia 23 de gener.

Amb una nova data sobre la taula per la fira, el 27 de 
març de 2022, finalment es va poder celebrar.

Contents de veure els carrers i places plens. 

Gràcies a tots/es els que any rere any ho feu 
possible, restauradors, organització, col·laboradors, 
paradistes i als visitants. 

L’any vinent més i millor!

Fira del Fesol
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El dilluns 18 d’abril (dilluns de Pascua) , prop de 160 
persones van assistir a la popular truitada de Sant 
Julià del Mont .

Després de dos anys sense celebrar-se , la Colla de 
Santa Pau torna a organitzar aquesta trobada que va 
ser tot un èxit.

Aquesta entitat també ha realitzat diferents activitats 
durant aquest any.

E N T I T A T S C R O S C A T  # N . 2 4

Colla de Santa Pau
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Torre Telefonia
Des de principis d’aquesta legislatura s’ha estat 
treballant en el projecte de construcció d’una Torre 
de Telefonia situada a la zona de La Cot. Aquesta 
infraestructura era una demanada històrica d’una 
part de veïns del municipi a la que es volia donar 
resposta per poder solucionar la falta de cobertura a 
Cala Guapa, bona part de la Fageda, la Zona de Can 
Xel i part de la zona de Santa Margarida. Ha estat un 
procés més llarg i costós del desitjat però finalment 
ja estem en la fase de construcció de la torre.

El passat 13 de desembre es van començar les 
obres amb la fase d’adequació dels camins d’accés 
fins a la ubicació de la torre per tal de poder permetre 
l’arribada de la maquinària fins al lloc. Seguidament, 
i un cop acabats aquests treballs, a principis de 

gener es va procedir a realitzar el forat per a la sabata 
de fonamentació on aniran enterrats els primers 
metres de l’estructura i així poder aguantar tota la 
torre. Una vegada formigonat el fonament i 
assegurat el primer tram, es farà in-situ el muntatge 
de la totalitat de la torre que pot durar unes 2 o 3 
setmanes. Finalment, per acabar, es realitzarà un 
paviment i una tanca perimetral de seguretat.

El compromís amb l’empresa de telefonia que 
col·locarà els seus equips és total i per tant, un cop 
acabada l’obra, procediran a la seva instal·lació. 
Com hem dit abans, estem convençuts que aquesta 
infraestructura solucionarà d’una vegada per totes 
els problemes de cobertura dels veïns d’aquesta 
zona.   
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Cultura entre volcans
Enguany ja fa un any que va sorgir el programa 
"Cultura entre volcans" que pretén ser l'eix 
dinamitzador i de xarxa del nostre municipi. Va néixer 
amb la idea de la cultura com a creadora d'identitat, 
com a generadora d'inclusió social, com a 
aglutinadora i catalitzadora de diversitat, com a 
generadora i propiciadora de xarxes socials i alhora 
promotora de participació.

Un cop dit això podem dir que en aquest any de 
vida, conjuntament amb les entitats locals s'han 
programat més de 63 activitats o actuacions 
dirigides a totes les franges d'edat, des de concerts, 
xerrades a jornades fotogràfiques, tot un ventall de 
possibilitats on nens, joves i grans han pogut 
compartir experiències i vivències.

Volem agrair l'esforç que fan desinteressadament les 
associacions del municipi, elles són una part molt 
important del motor que fa moure la xarxa i la 
participació en aquest petit racó de món. Sempre hi 
són, però també necessitem que entre totes i tots les 
nodrim, participem i col·laborem, sinó correm el risc 
que algun dia desapareguin. 

Us imagineu un Santa Pau sense el seu Pessebre, la 
Fira de Sant Antoni o els diferents aplecs? i perquè 
no, imaginar un Santa Pau ple d'activitats, cursos, 
tallers i activitats cultural on cada individu pugui 
trobar el seu espai d'expressió?

No ens oblidem com a persones i com a societat del 
que vàrem trobar a faltar durant el confinament de la 
Covid19, i recordem cada dia, que la cultura és un 
bé de primera necessitat.
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CENTRE CÍVIC SANTA PAU

ALQUÍMIA MUSICAL

A través d’un conte els nens i 
les nenes descobreixen un 
nou univers sonor a partir r de 
diferents instruments ètnics: 
bols tibetans, didgeridoo, 
tampura,monocordi, saltiri, 
gong xinès, diapasons i cant 
d’harmònics. 

EL SONS DE 
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CONTE MUSICAL
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20:00h 23DIMARTS
CENTRE CÍVIC SANTA PAU

A càrrec de 
Marta Trigo

Saps que en un any generes 
una mitjana de 6kg de 
residus entre compreses i 
tampons? Xerrada sobre els 
beneficis ambientals i de 
salut de la utilització de la 
copa menstrual. Vine i et 
regalem una copa 
menstrual.
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Col·loqui amb l’autor del 
llibre (Tots els colors del 
negre) i fotoperiodista 
especialitzat en els 
moviments d’ultradreta a 
tot Europa. També compta-
rem amb la presència de 
David Fernández, periodista 
i activista social. 
Moderarà el col·loqui na Cris 
Capó, actualment regidora 
de l’Ajuntament de Santa 
Pau.
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VILA VELLA

El Pessebre Vivent de Santa 
Pau va començar, l'any 1984, 
com a una senzilla activitat 
escolar dels nois i noies de 
l'escola local Joan Maragall. 
Dos anys després, el 1986, 
eren implicats en aquesta 
activitat un gran nombre de 
veïns del poble. Des de 
llavors la representació del 
Pessebre s'ha convertit en 
un acte cultural de Santa 
Pau.  Tenint com a decorat 
de privilegi l'entorn històric 
de la Vila Vella.
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KARAOKE

Deixa a casa la vergonya i fes 
gaudir al públic del teu 
talent ocult.
Karaoke amb micro obert 
per a tothom.
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Festival Castell de Santa 
Pau.

19:30h Duddu Arnalot, clow 
gestual presentarà el seu 
espectacle per a tots els 
públics Insomni.
22:00h Duet valencià Mireia 
Vives i Borja Penalba.
24:00h Trio acústic Caravan 
Blues.
Servei de menjar i begudes 
(foodtruck i cerveses artesa-
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FESTIVAL
30DISSABTE

PLAÇA MAJOR

GRATUÏT

GRATUÏT

16
SANTA PAU

DIMARTS

AGOST’22

ABRIL’22SETEMBRE’22

Acte institucional conme-
moratiu de la Diada Nacio-
nal de Catalunya

11DIUMENGE
SANTA PAU

FESTA MAJOR
SANTA PAU

18:00 PRATS DEL SANTUARI 
DELS ARCS.  

BERENAR COLLA DE SANTA 
PAU
 
BALLADA DE SARDANES 
  
22:00 HAVANERES A LA 
PLAÇA MAJOR 

DIADA

OCTUBRE’21

NOVEMBRE’21

11:30h 30DISSABTE
PLAÇA MAJOR

GRUP KILOMBO
Rumba i fusió llatina.

Un Vermut Musical és 
l'excusa perfecta per anar a 
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els amics o a fer un vermut 
amb la família. I a més a 
més, amb música. 
T’esperem!
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La nostra tradició diu que 
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menjar castanyes i moniatos 
a la voreta del foc. Us hi 
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Cursa Sant Silvestre
També vam poder reeditar la cursa de Sant Silvestre, 
la cursa de l’home dels nassos que no havíem pogut 
tornar a fer des del 2019. Com a la primera edició, 
aquesta va ser un èxit de participació i ja estem 
pensant com ampliar-la en la següent edició.

El dimarts 13 i el diumenge 18 de desembre es van 
celebrar els actes de l’Aplec de Santa Llúcia a 
l’ermita del veïnat de Trenteres dedicada a aquesta 
santa, patrona de la  vista.

El dimarts es va celebrar una missa al planell que hi 
ha davant l’ermita amb molta assistència de devots. 
L’acte religiós va ser acompanyat per la coral Joliu de 
Santa Pau que al final va interpretar unes nadales 
amb escenificació inclosa del Dimoni escuat.

El diumenge la missa es va celebrar davant l’ermita i 
tot seguit un concert de Nadales a càrrec de l’Anna 
Serra acompanyada per l’Arnau Grabolosa a la 
guitarra. Una vermutada popular va cloure els actes 
de l’aplec.

Com és tradicional no van faltar les parades dels 
torronaires i de les farinetes de fajol i el farro. També 
els devots van fer nombroses ofrenes de llantions i 
flors que van omplir l’ermita de llum i color. 

Recuperació de la font del Pet
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Autor: Jordi Espadalé (PEHOC)

Premis Salvador Reixach

Davant un pavelló ple a vessar, el primer dissabte del 
mes d’octubre de l’any passat va tenir lloc a l’acte de 
lliurament dels premis Salvador Reixach en la seva 
XXIIª edició. Aquesta vegada, després de dos anys, 
ho vam poder fer sense cap mena de restriccions.

En aquesta ocasió es van presentar 35 projectes de 
recerca de batxillerat i 15 projectes de cicles 
formatius. Hi van participar 20 centres docents de la 
geografia de Catalunya, majoritàriament de la 
Garrotxa, comarques gironines i Osona.

Els treballs i projectes guanyadors, ha proposta dels 
membres del jurat de cada modalitat ,van ser els 
següents:

A batxillerat:

Millor treball a la Modalitat 2ª República, Guerra 
Civil i Franquisme

“Brigades Internacionals: lluita i solidaritat 
contra el feixisme “

Autors: Yolanda Cases, Aniol Iglesias, Adrià 
Ramírez i Paula Zamora. 

Treball que ens parla sobre  l’estada i el paper que 
van tenir els Brigadistes Internacionals a 

Catalunya durant la Guerra Civil Espanyola i com 
va ser el seu grau d’implicació i solidaritat en 
aquell context bèl·lic.

Millor treball a la Modalitat de Socials

“El sistema educatiu català i finlandès: una 
comparativa dels seus èxits i fracassos” 

Autora: Patrizia Lleal Sebrango 

Treball de caire educatiu que té com a principal 
objectiu entendre com funcionen  els sistemes 
educatius català i finlandès, per poder-los 
comparar i extreure’n possibles propostes de 
millora a casa nostra.

Millor treball a la Modalitat d’Arts i Disseny 

“Un viatge introspectiu. L'expressió artística en 
l'autoretrat” 

Autor:  Albert Benito Sánchez 

Treball que investiga si la tècnica de l’autoretrat 
permet expressar la relació existent entre el món 
interior de l'artista i la societat, per tal de poder 
explicar i comprendre millor el món on viu i a si 
mateix.

Davant un pavelló ple a vessar, el primer dissabte del 
mes d’octubre de l’any passat va tenir lloc a l’acte de 
lliurament dels premis Salvador Reixach en la seva 
XXIIª edició. Aquesta vegada, després de dos anys, 
ho vam poder fer sense cap mena de restriccions.

En aquesta ocasió es van presentar 35 projectes de 
recerca de batxillerat i 15 projectes de cicles 
formatius. Hi van participar 20 centres docents de la 
geografia de Catalunya, majoritàriament de la 
Garrotxa, comarques gironines i Osona.

Els treballs i projectes guanyadors, ha proposta dels 
membres del jurat de cada modalitat ,van ser els 
següents:

A batxillerat:

Millor treball a la Modalitat 2ª República, Guerra 
Civil i Franquisme

“Brigades Internacionals: lluita i solidaritat 
contra el feixisme “

Autors: Yolanda Cases, Aniol Iglesias, Adrià 
Ramírez i Paula Zamora. 

Treball que ens parla sobre  l’estada i el paper que 
van tenir els Brigadistes Internacionals a 

Catalunya durant la Guerra Civil Espanyola i com 
va ser el seu grau d’implicació i solidaritat en 
aquell context bèl·lic.

Millor treball a la Modalitat de Socials

“El sistema educatiu català i finlandès: una 
comparativa dels seus èxits i fracassos” 

Autora: Patrizia Lleal Sebrango 

Treball de caire educatiu que té com a principal 
objectiu entendre com funcionen  els sistemes 
educatius català i finlandès, per poder-los 
comparar i extreure’n possibles propostes de 
millora a casa nostra.

Millor treball a la Modalitat d’Arts i Disseny 

“Un viatge introspectiu. L'expressió artística en 
l'autoretrat” 

Autor:  Albert Benito Sánchez 

Treball que investiga si la tècnica de l’autoretrat 
permet expressar la relació existent entre el món 
interior de l'artista i la societat, per tal de poder 
explicar i comprendre millor el món on viu i a si 
mateix.



Millor treball a la Modalitat d’ Humanitats i 
Comunicació

En aquesta ocasió es van merèixer premiar dos 
treballs donada la seva similar qualitat

“La idiosincràsia de la traducció literària”

Autora: Tània López Palma

Treball que pretén demostrar la subtilesa que 
requereix la traducció literària, la complexitat que 
representa i les competències que el traductor ha 
de tenir per vèncer les dificultats que ha d’afrontar 
en cada obra. 

“Buscant refugi”

Autora: Aran Ordeig Basagaña

Treball que té com a objectiu donar una visió 
general de la crisi migratòria europea mitjançant la 
producció i difusió d’una eina visual creativa, i 
demostrant si aquesta crisi dels refugiats és un 
tòpic realment invisibilitzat o és de domini públic.

I pel que fa a Cicles Formatius,

Millor projecte a la Modalitat d’ Arts i Comunicació

“Sense terra”

Autors: Roger Martí i Carla Llarch

Projecte que té com objectiu  donar visibilitat i 
sensibilitzar en la problemàtica de totes aquelles 
persones que viuen sense llar, en el context del 
barri vell de la ciutat de Girona.

Millor projecte a la Modalitat d’ Emprenedoria i 
Empresa

“Projecte Mas Solladors”

Autor: Daniel Moreno Currás

Projecte de modernització i transformació d’una 
granja de vedells de recria a vaques de llet, amb l’ 
instal·lació del sistema de munyida amb robot per 
tal de millorar-ne la seva gestió.

Millor projecte a la Modalitat d’Anàlisi i Gestió

“Projecte Gen-Z Music SLU”

Autores: Loubna Afelad El Hagi, Irene Casals 
Porterias i Aina Jiménez Panadero

Projecte basat en la fabricació d’instruments de 
vent tradicionals dels Països Catalans, adreçat al 
mercat  nacional i internacional per diversificar 
riscos i augmentar les vendes i els beneficis.

El millor treball de temàtica comarcal 

“Joan Platé Vergés. Un maqui compromès amb 
la lluita per la llibertat”

Autor: Aniol Escorihuela Roca

Un treball que investiga el mon dels maquis i ho fa 
reconstruint  la història del maqui garrotxí Joan 
Platé Vergés, que va formar part de l’equip de 
Guies de Passos, així com també elabora la ruta 
de muntanya que va fer.

Millor treball de temàtica educativa

“La música ajuda a sentir les matemàtiques?”

Autora: Diana del Moral Sors

Treball que investiga la relació que hi ha entre els 
llenguatges matemàtic i musical. També elabora 
unes activitats perquè puguin ajudar a entendre 
millor les matemàtiques o bé, poder-les practicar 
a través de la música.

A l’acte, magníficament conduït per la Mònica Font, 
hi va participar com ja ve essent costum, el grup de 
corda Camerata de l’Escola Municipal de Música 
Xavier Montsalvatge d’Olot, que ens va oferir 
diverses peces musicals.

El nostre agraïment a les autoritats locals i 
comarcals, patrocinadors, membres del jurat, 
alumnes, professors, tutors dels centres participants 
i al grup Santa Pau Activa que, com en cada edició, 
ens va oferir un petit refrigeri. Només ens resta 
desitjar llarga vida als premis.

Millor treball a la Modalitat d’ Humanitats i 
Comunicació

En aquesta ocasió es van merèixer premiar dos 
treballs donada la seva similar qualitat

“La idiosincràsia de la traducció literària”

Autora: Tània López Palma

Treball que pretén demostrar la subtilesa que 
requereix la traducció literària, la complexitat que 
representa i les competències que el traductor ha 
de tenir per vèncer les dificultats que ha d’afrontar 
en cada obra. 

“Buscant refugi”

Autora: Aran Ordeig Basagaña

Treball que té com a objectiu donar una visió 
general de la crisi migratòria europea mitjançant la 
producció i difusió d’una eina visual creativa, i 
demostrant si aquesta crisi dels refugiats és un 
tòpic realment invisibilitzat o és de domini públic.

I pel que fa a Cicles Formatius,

Millor projecte a la Modalitat d’ Arts i Comunicació

“Sense terra”

Autors: Roger Martí i Carla Llarch

Projecte que té com objectiu  donar visibilitat i 
sensibilitzar en la problemàtica de totes aquelles 
persones que viuen sense llar, en el context del 
barri vell de la ciutat de Girona.

Millor projecte a la Modalitat d’ Emprenedoria i 
Empresa

“Projecte Mas Solladors”

Autor: Daniel Moreno Currás

Projecte de modernització i transformació d’una 
granja de vedells de recria a vaques de llet, amb l’ 
instal·lació del sistema de munyida amb robot per 
tal de millorar-ne la seva gestió.

Millor projecte a la Modalitat d’Anàlisi i Gestió

“Projecte Gen-Z Music SLU”

Autores: Loubna Afelad El Hagi, Irene Casals 
Porterias i Aina Jiménez Panadero

Projecte basat en la fabricació d’instruments de 
vent tradicionals dels Països Catalans, adreçat al 
mercat  nacional i internacional per diversificar 
riscos i augmentar les vendes i els beneficis.

El millor treball de temàtica comarcal 

“Joan Platé Vergés. Un maqui compromès amb 
la lluita per la llibertat”

Autor: Aniol Escorihuela Roca

Un treball que investiga el mon dels maquis i ho fa 
reconstruint  la història del maqui garrotxí Joan 
Platé Vergés, que va formar part de l’equip de 
Guies de Passos, així com també elabora la ruta 
de muntanya que va fer.

Millor treball de temàtica educativa

“La música ajuda a sentir les matemàtiques?”

Autora: Diana del Moral Sors

Treball que investiga la relació que hi ha entre els 
llenguatges matemàtic i musical. També elabora 
unes activitats perquè puguin ajudar a entendre 
millor les matemàtiques o bé, poder-les practicar 
a través de la música.

A l’acte, magníficament conduït per la Mònica Font, 
hi va participar com ja ve essent costum, el grup de 
corda Camerata de l’Escola Municipal de Música 
Xavier Montsalvatge d’Olot, que ens va oferir 
diverses peces musicals.

El nostre agraïment a les autoritats locals i 
comarcals, patrocinadors, membres del jurat, 
alumnes, professors, tutors dels centres participants 
i al grup Santa Pau Activa que, com en cada edició, 
ens va oferir un petit refrigeri. Només ens resta 
desitjar llarga vida als premis.
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sistema i una manera de fer i de pensar; que 
van patir la repressió i la incomprensió dels seus 
companys i superiors. 

Els present més proper: Els conflictes bèl·lics a 
Europa

En els conflictes bèl·lics, les dones pateixen 
d’una especial vulnerabilitat i desprotecció 
essent  la violència sexual  una de les 
aberracions i vulneracions més grans dels drets 
de les dones.  Però a més, s’han de tenir en 
compte les seqüeles, a curt i a llarg termini, 
d’aquesta violència. Dit d’una altra manera, als 
danys físics i psicològics s’hi ha de sumar 
l’estigma que representa el fet de ser víctimes.  

El conflicte bèl·lic a Bòsnia i Hercegovina 
(1992-1995). El conflicte de Bòsnia i 
Hercegovina  va ser a causa de factors polítics, 
religiosos, exaltació nacionalista, i crisis 
polítiques, socials i de seguretat després de la 
caiguda del comunisme en l’antiga Iugoslàvia. 
Durant aquests anys, es van cometre violacions 
i altres crims de violència sexual de manera 
massiva.  Costa de creure que mentre a 
Barcelona es feien els jocs olímpics del 92, a 
prop nostre s’utilitzés la violació amb l’objectiu 
de destruir famílies i fer una neteja ètnica. No 
s’ha pogut quantificar exactament el nombre de 
víctimes de violació, però s’estimen entre 
25.000-50.000 violacions a dones i  a uns 
3.000 homes. Trenta anys després, encara 
s’està lluitant contra l’estigmatització de les 
víctimes i dels fills i filles fruit d’aquelles 
violacions. “Encara hi ha algú al bosc” és un 
documental  dirigit per la Teresa Turiera-Puigbó 
i l’Erol Illeri , que forma part d’un gran projecte, 
a més inclou una obra de teatre i una instal·lació 
fotogràfic de la mà de l’equip de Cultura i 
Conflicte. En aquest documental 
(https://www.youtube.com/watch?v=81XxvOF
4ai0) es dona veu a les víctimes i als fills i filles 
que van néixer fruit d’aquelles violacions. La 
lejla Damon (Figura 2) és una de les noies fruit 
d’una violació, que va néixer al desembre del 
1992 i que dona el seu testimoni. Va ser 
després d’aquest conflicte armat que va sorgir 
amb força el debat sobre la violació sexual com 
arma de guerra.

El conflicte bèl·lic a Ucraïna (2014). En el cas 
d’Ucraïna, l’anomenada guerra a l’Est d’Ucraïna 
(o també coneguda com la guerra de Donbass) 
va començar amb manifestacions prorusses al 

març del 2014, i va acabar amb l’annexió de 
Crimea per part de Rússia el setembre del 
mateix any. Les dades respecte a la violència 
sexual van augmentar considerablement en 
aquest conflicte , sobretot en les regions 
properes al conflicte (Donetsk i Lugansk).  

Malgrat a l’exèrcit ucraïnès no hi ha dones 
militars, elles son quasi una quarta part de les 
forces armades del país. Sobre aquest conflicte 
i el paper que hi van jugar les dones de manera 
activa en aquesta guerra no declarada, hi ha el 
reportatge de Xavier Nicol i Jean-Daniel 
Bohnenblust de la Radio Televisió Suïssa,  titulat 
“Ucraïna, les dones al 
front”(https://pages.rts.ch/emissions/temps-pr
esent/10210843-ukraine-les-combattantes-du-
donbass.html?anchor=10327331#10327331). 
En el reportatge, les dones d’uniforme, no 
esmenten com a  motiu principal de la seva 
lluita, ni la pàtria ni la bandera, sinó la lluita pels 
seus fills,  pels seus nois i per salvar la seva 
gent.  En el reportatge es poden veure els 
testimonis com el de I’Iúlia, economista en 
temps de pau i franctiradora en temps de 
guerra,  o  l’Oksana,  que té un màster en 
relacions internacionals,  i que formava part dels 
combois que entraven en les zones de conflicte 
per repartir menjar. 

Enguany, al febrer de 2022, va esclatar un altre 
enfrontament armat a Ucraïna que va començar 
amb accions militars a Donbass, i a partir d’aquí 
les forces militars Russes van començar a 
envair Ucraïna. Aquest conflicte ha generat la 
crisis més important, d’ençà la segona guerra 
mundial, de refugiats a Europa. Més de tres 
milions de refugiats han anat a països veïns 
com Polònia, Romania i Moldàvia.  Però 
aquesta  situació de crisis a nivell nacional  ha 
augmentat el risc d’abusos i violència sexual 
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Les dones i els conflictes bèlics
Hem comentat en molts dels articles anteriors 
d’aquesta secció que la desigualtat de gènere 
afecta a tots els països del món i a l’esquema 1, 
podem veure algunes dades de referència que 
ens ho demostren. Des de la participació de les 
dones a nivell parlamentari i en política 
municipal, a la diferència de salaris respecte als 
homes, el fet que les dones son les darreres a 
tenir accés a l’educació, que hi ha països que  
discriminen econòmicament a les dones  (i en 
alguns,  els homes casats poden impedir que 
les seves dones treballin) i finalment, el tema de 
la  violència masclista.  Enguany, a causa de les 
circumstàncies que ens envolten, parlarem 
d’aquest darrer tema en relació als conflictes 
bèl·lics. 

Tot i que la desigualtat de gènere és una 
problemàtica a nivell global i en totes les 
condicions, hi ha contexts, com són els 
conflictes bèl·lics i les èpoques de postconflicte, 
que intensifiquen i fan més palesa la 
vulnerabilitat i seguretat del col·lectiu de dones. 
Hi ha organitzacions regionals, nacionals i  
internacionals, així com organitzacions de la 
mateixa societat civil, que treballen per 
implementar la Resolució 1325 (2000) del 
Consell de Seguretat de les Nacions Unides de 
Dones, Pau i Seguretat amb l’objectiu de 
garantir la protecció d’aquestes dones i de 
fomentar el seu lideratge en els processos de 
decisions polítiques com en missions de pau. 
La resolució 1820 (2008) va ser la primera 
resolució en reconèixer la violència sexual com 
tàctica de guerra, ja que s’utilitza per assolir 

objectius polítics o militars sota el paraigües 
d’impunitat que el conflicte armat els hi 
proporciona.  Podem citar, com exemple de 
dona implicada en aquestes organitzacions a la 
Nadia Murad  (Fig 2), activista Iraquiana, 
ambaixadora de bona voluntat per la dignitat 
dels supervivents de les Nacions Unides.  

Una ullada al passat: El paper actiu de les 
dones en la primera i segona guerra mundial 

Com en molts altres àmbits, tot i que les dones 
han tingut un paper actiu en la majoria de 
guerres dels segles XIX i XX, no apareixen a la 
foto de la història. Si agafem les històries de les 
guerres, veiem que pels homes tot són actes 
d’heroisme i medalles, mentre que les dones 
estan envoltades de criatures i els hi pertoca el 
paper de fer miracles a la cuina en període 
d’escassesat d’aliments. Però si mirem la 
història amb aquest enfoc, veiem una part molt 
petita de la història. El principal repte de les 
dones en aquests conflictes armats ha estat el 
no convertir-se en un botí de guerra, i això les 
ha portat a tenir una part activa en aquestes. 
Per altra banda, com eren els homes els que 
anaven a la guerra, les dones van haver 
d’agafar papers vitals en la societat, amb més  
empoderament, ja que elles eren les 
responsables de fer rutllar el països.

Durant la primera guerra mundial, les dones van 
participar de manera molt activa fent tasques 
sanitàries, majoritàriament d’infermeres i en 
algunes de les batalles més importants, havien 
hagut d’entrar al camp de batalla per a rescatar 
als ferits. En la segona guerra mundial, les 
dones ja treballaven activament en tasques 
industrials proveint d’equipament militar per la 
guerra i, a més a més, ja es van introduir a les 
forces militars, portant a terme moltes tasques 
importants. Entre les dones que van 
participar-hi podem nombrar a la Lydudmila 
Paclichenko (Figura 2), una franctiradora 
excepcional. En relació al gairebé un milió de 
dones que van combatre a les files de l’Exèrcit 
Roig durant la Segona Guerra Mundial, 
l’Svetllana Aleksiévitx  (Figura 2) escriptora 
bielorussa, va escriure el llibre “La guerra no té 
cara de dona” on s’hi reflecteix el record i la 
memòria de centenars d’elles.  Dones que no 
només lluitaven en una guerra, sinó contra un 

inclusivament més enllà de les seves fronteres.  
Aquest risc de patir violència és més elevat en 
els creuaments fronterers, els centres col·lectius 
de trànsit i en els refugis antiaeris. A més a més, 
en aquesta situació de vulnerabilitat hi hem de 
sumar les amenaces que representen les xarxes 
de tràfic de persones que operen al voltant 
d’aquests llocs amb conflictes. Malauradament, 
en el moment d’escriure aquestes línies, el 
conflicte bèl·lic encara no s’ha acabat. 

Nadia Murad (1993), activista dels drets 
humans Iraquiana, ambaixadora de bona 
voluntat per la dignitat dels supervivents de 
les Nacions Unides des del 2016, i que en el 
conflicte amb l’estat Islàmic, va ser retinguda 
com esclava, colpejada, cremada amb 
cigarretes i violada quan intentava fugir.  
Juntament amb el ginecòleg Congolès Denis 
Mukwege se’ls va concedir el Nobel de la 
Pau al 2018 pel seu coratge a denunciar i 
combatre la violència sexual com arma de 
guerra. 

Lydudmila Pavlichenko  (1916) coneguda com 
a  Lady Mort, va ser la franctiradora més jove 
de la història. Quan Hitler va llençar 
l’operació Barbarroja al juny de 1941, es va 
presentar com a voluntària a l’exèrcit vermell. 
Amb 309 baixes confirmades ha estat la 
tiradora més efectiva i temible de la història.   

Svetllana Aleksiévitx (1948), periodista 
d’investigació i escriptora bielorussa que el 
2015 va guanyar el Premi Nobel de 
Literatura. És una de les escriptores que 
millor ha explicat la dissociació entre el 
concepte cultural  i la realitat de les dones a 
la guerra, i que va plasmar en el seu llibre “La 
guerra no té cara de dona” que tracta de 
l’experiència vital de moltes dones que van 
participar activament a la segona guerra 
mundial. En el llibre, explora que els hi fa la 
guerra a les dones quan elles, obertament hi 
participen. 

Lejla Damon (1992)  “Quan em van dir que era 
la filla d’una dona violada durant el conflicte 
dels Balcans, no sabia ni on era Bòsnia, ni 
que hi havia hagut una guerra!” Va néixer el 
dia de Nadal en un hospital de Sarajevo. Un 
reporter estava entrevistant a la seva mare 

biològica, que li va demanar que s’endugués 
el nadó, perquè sinó l’estrangularia. 25 anys 
després, la Lejla va conèixer la seva mare 
biològica i ara treballa per lluitar contra 
l’estigma dels nens i nenes nascuts com a 
conseqüència de les violacions de guerra.

En resum, hem intentat fer un petita menció als 
conflictes bèl·lics i al paper que hi han tingut i 
que hi tenen les dones. Hem fet una pinzellada 
dels horrors que s’hi viuen, i també de les 
seqüeles que perduren en els períodes de 
postconflicte. Però com sempre, i a l’igual que 
succeeix en molts altres tipus de conflictes, la 
manca de recursos dificulta enormement la 
recuperació al no poder fer front a les atencions 
mèdiques, suport psicològic i a l’assistència 
econòmica i jurídica necessàries. Podem citar 
com exemple que 30 anys després del conflicte 
de Bòsnia i Hercegovina, encara queden al 
voltant de 5.000 casos pendents de judici o 
sentència ferma las tribunals locals. 

Esquema 1. Dades de referència que posen de manifest la desigualtat de 
gènere a nivell mundial.
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sistema i una manera de fer i de pensar; que 
van patir la repressió i la incomprensió dels seus 
companys i superiors. 

Els present més proper: Els conflictes bèl·lics a 
Europa

En els conflictes bèl·lics, les dones pateixen 
d’una especial vulnerabilitat i desprotecció 
essent  la violència sexual  una de les 
aberracions i vulneracions més grans dels drets 
de les dones.  Però a més, s’han de tenir en 
compte les seqüeles, a curt i a llarg termini, 
d’aquesta violència. Dit d’una altra manera, als 
danys físics i psicològics s’hi ha de sumar 
l’estigma que representa el fet de ser víctimes.  

El conflicte bèl·lic a Bòsnia i Hercegovina 
(1992-1995). El conflicte de Bòsnia i 
Hercegovina  va ser a causa de factors polítics, 
religiosos, exaltació nacionalista, i crisis 
polítiques, socials i de seguretat després de la 
caiguda del comunisme en l’antiga Iugoslàvia. 
Durant aquests anys, es van cometre violacions 
i altres crims de violència sexual de manera 
massiva.  Costa de creure que mentre a 
Barcelona es feien els jocs olímpics del 92, a 
prop nostre s’utilitzés la violació amb l’objectiu 
de destruir famílies i fer una neteja ètnica. No 
s’ha pogut quantificar exactament el nombre de 
víctimes de violació, però s’estimen entre 
25.000-50.000 violacions a dones i  a uns 
3.000 homes. Trenta anys després, encara 
s’està lluitant contra l’estigmatització de les 
víctimes i dels fills i filles fruit d’aquelles 
violacions. “Encara hi ha algú al bosc” és un 
documental  dirigit per la Teresa Turiera-Puigbó 
i l’Erol Illeri , que forma part d’un gran projecte, 
a més inclou una obra de teatre i una instal·lació 
fotogràfic de la mà de l’equip de Cultura i 
Conflicte. En aquest documental 
(https://www.youtube.com/watch?v=81XxvOF
4ai0) es dona veu a les víctimes i als fills i filles 
que van néixer fruit d’aquelles violacions. La 
lejla Damon (Figura 2) és una de les noies fruit 
d’una violació, que va néixer al desembre del 
1992 i que dona el seu testimoni. Va ser 
després d’aquest conflicte armat que va sorgir 
amb força el debat sobre la violació sexual com 
arma de guerra.

El conflicte bèl·lic a Ucraïna (2014). En el cas 
d’Ucraïna, l’anomenada guerra a l’Est d’Ucraïna 
(o també coneguda com la guerra de Donbass) 
va començar amb manifestacions prorusses al 

març del 2014, i va acabar amb l’annexió de 
Crimea per part de Rússia el setembre del 
mateix any. Les dades respecte a la violència 
sexual van augmentar considerablement en 
aquest conflicte , sobretot en les regions 
properes al conflicte (Donetsk i Lugansk).  

Malgrat a l’exèrcit ucraïnès no hi ha dones 
militars, elles son quasi una quarta part de les 
forces armades del país. Sobre aquest conflicte 
i el paper que hi van jugar les dones de manera 
activa en aquesta guerra no declarada, hi ha el 
reportatge de Xavier Nicol i Jean-Daniel 
Bohnenblust de la Radio Televisió Suïssa,  titulat 
“Ucraïna, les dones al 
front”(https://pages.rts.ch/emissions/temps-pr
esent/10210843-ukraine-les-combattantes-du-
donbass.html?anchor=10327331#10327331). 
En el reportatge, les dones d’uniforme, no 
esmenten com a  motiu principal de la seva 
lluita, ni la pàtria ni la bandera, sinó la lluita pels 
seus fills,  pels seus nois i per salvar la seva 
gent.  En el reportatge es poden veure els 
testimonis com el de I’Iúlia, economista en 
temps de pau i franctiradora en temps de 
guerra,  o  l’Oksana,  que té un màster en 
relacions internacionals,  i que formava part dels 
combois que entraven en les zones de conflicte 
per repartir menjar. 

Enguany, al febrer de 2022, va esclatar un altre 
enfrontament armat a Ucraïna que va començar 
amb accions militars a Donbass, i a partir d’aquí 
les forces militars Russes van començar a 
envair Ucraïna. Aquest conflicte ha generat la 
crisis més important, d’ençà la segona guerra 
mundial, de refugiats a Europa. Més de tres 
milions de refugiats han anat a països veïns 
com Polònia, Romania i Moldàvia.  Però 
aquesta  situació de crisis a nivell nacional  ha 
augmentat el risc d’abusos i violència sexual 

Hem comentat en molts dels articles anteriors 
d’aquesta secció que la desigualtat de gènere 
afecta a tots els països del món i a l’esquema 1, 
podem veure algunes dades de referència que 
ens ho demostren. Des de la participació de les 
dones a nivell parlamentari i en política 
municipal, a la diferència de salaris respecte als 
homes, el fet que les dones son les darreres a 
tenir accés a l’educació, que hi ha països que  
discriminen econòmicament a les dones  (i en 
alguns,  els homes casats poden impedir que 
les seves dones treballin) i finalment, el tema de 
la  violència masclista.  Enguany, a causa de les 
circumstàncies que ens envolten, parlarem 
d’aquest darrer tema en relació als conflictes 
bèl·lics. 

Tot i que la desigualtat de gènere és una 
problemàtica a nivell global i en totes les 
condicions, hi ha contexts, com són els 
conflictes bèl·lics i les èpoques de postconflicte, 
que intensifiquen i fan més palesa la 
vulnerabilitat i seguretat del col·lectiu de dones. 
Hi ha organitzacions regionals, nacionals i  
internacionals, així com organitzacions de la 
mateixa societat civil, que treballen per 
implementar la Resolució 1325 (2000) del 
Consell de Seguretat de les Nacions Unides de 
Dones, Pau i Seguretat amb l’objectiu de 
garantir la protecció d’aquestes dones i de 
fomentar el seu lideratge en els processos de 
decisions polítiques com en missions de pau. 
La resolució 1820 (2008) va ser la primera 
resolució en reconèixer la violència sexual com 
tàctica de guerra, ja que s’utilitza per assolir 

objectius polítics o militars sota el paraigües 
d’impunitat que el conflicte armat els hi 
proporciona.  Podem citar, com exemple de 
dona implicada en aquestes organitzacions a la 
Nadia Murad  (Fig 2), activista Iraquiana, 
ambaixadora de bona voluntat per la dignitat 
dels supervivents de les Nacions Unides.  

Una ullada al passat: El paper actiu de les 
dones en la primera i segona guerra mundial 

Com en molts altres àmbits, tot i que les dones 
han tingut un paper actiu en la majoria de 
guerres dels segles XIX i XX, no apareixen a la 
foto de la història. Si agafem les històries de les 
guerres, veiem que pels homes tot són actes 
d’heroisme i medalles, mentre que les dones 
estan envoltades de criatures i els hi pertoca el 
paper de fer miracles a la cuina en període 
d’escassesat d’aliments. Però si mirem la 
història amb aquest enfoc, veiem una part molt 
petita de la història. El principal repte de les 
dones en aquests conflictes armats ha estat el 
no convertir-se en un botí de guerra, i això les 
ha portat a tenir una part activa en aquestes. 
Per altra banda, com eren els homes els que 
anaven a la guerra, les dones van haver 
d’agafar papers vitals en la societat, amb més  
empoderament, ja que elles eren les 
responsables de fer rutllar el països.

Durant la primera guerra mundial, les dones van 
participar de manera molt activa fent tasques 
sanitàries, majoritàriament d’infermeres i en 
algunes de les batalles més importants, havien 
hagut d’entrar al camp de batalla per a rescatar 
als ferits. En la segona guerra mundial, les 
dones ja treballaven activament en tasques 
industrials proveint d’equipament militar per la 
guerra i, a més a més, ja es van introduir a les 
forces militars, portant a terme moltes tasques 
importants. Entre les dones que van 
participar-hi podem nombrar a la Lydudmila 
Paclichenko (Figura 2), una franctiradora 
excepcional. En relació al gairebé un milió de 
dones que van combatre a les files de l’Exèrcit 
Roig durant la Segona Guerra Mundial, 
l’Svetllana Aleksiévitx  (Figura 2) escriptora 
bielorussa, va escriure el llibre “La guerra no té 
cara de dona” on s’hi reflecteix el record i la 
memòria de centenars d’elles.  Dones que no 
només lluitaven en una guerra, sinó contra un 

inclusivament més enllà de les seves fronteres.  
Aquest risc de patir violència és més elevat en 
els creuaments fronterers, els centres col·lectius 
de trànsit i en els refugis antiaeris. A més a més, 
en aquesta situació de vulnerabilitat hi hem de 
sumar les amenaces que representen les xarxes 
de tràfic de persones que operen al voltant 
d’aquests llocs amb conflictes. Malauradament, 
en el moment d’escriure aquestes línies, el 
conflicte bèl·lic encara no s’ha acabat. 

Nadia Murad (1993), activista dels drets 
humans Iraquiana, ambaixadora de bona 
voluntat per la dignitat dels supervivents de 
les Nacions Unides des del 2016, i que en el 
conflicte amb l’estat Islàmic, va ser retinguda 
com esclava, colpejada, cremada amb 
cigarretes i violada quan intentava fugir.  
Juntament amb el ginecòleg Congolès Denis 
Mukwege se’ls va concedir el Nobel de la 
Pau al 2018 pel seu coratge a denunciar i 
combatre la violència sexual com arma de 
guerra. 

Lydudmila Pavlichenko  (1916) coneguda com 
a  Lady Mort, va ser la franctiradora més jove 
de la història. Quan Hitler va llençar 
l’operació Barbarroja al juny de 1941, es va 
presentar com a voluntària a l’exèrcit vermell. 
Amb 309 baixes confirmades ha estat la 
tiradora més efectiva i temible de la història.   

Svetllana Aleksiévitx (1948), periodista 
d’investigació i escriptora bielorussa que el 
2015 va guanyar el Premi Nobel de 
Literatura. És una de les escriptores que 
millor ha explicat la dissociació entre el 
concepte cultural  i la realitat de les dones a 
la guerra, i que va plasmar en el seu llibre “La 
guerra no té cara de dona” que tracta de 
l’experiència vital de moltes dones que van 
participar activament a la segona guerra 
mundial. En el llibre, explora que els hi fa la 
guerra a les dones quan elles, obertament hi 
participen. 

Lejla Damon (1992)  “Quan em van dir que era 
la filla d’una dona violada durant el conflicte 
dels Balcans, no sabia ni on era Bòsnia, ni 
que hi havia hagut una guerra!” Va néixer el 
dia de Nadal en un hospital de Sarajevo. Un 
reporter estava entrevistant a la seva mare 

biològica, que li va demanar que s’endugués 
el nadó, perquè sinó l’estrangularia. 25 anys 
després, la Lejla va conèixer la seva mare 
biològica i ara treballa per lluitar contra 
l’estigma dels nens i nenes nascuts com a 
conseqüència de les violacions de guerra.

En resum, hem intentat fer un petita menció als 
conflictes bèl·lics i al paper que hi han tingut i 
que hi tenen les dones. Hem fet una pinzellada 
dels horrors que s’hi viuen, i també de les 
seqüeles que perduren en els períodes de 
postconflicte. Però com sempre, i a l’igual que 
succeeix en molts altres tipus de conflictes, la 
manca de recursos dificulta enormement la 
recuperació al no poder fer front a les atencions 
mèdiques, suport psicològic i a l’assistència 
econòmica i jurídica necessàries. Podem citar 
com exemple que 30 anys després del conflicte 
de Bòsnia i Hercegovina, encara queden al 
voltant de 5.000 casos pendents de judici o 
sentència ferma las tribunals locals. 
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sistema i una manera de fer i de pensar; que 
van patir la repressió i la incomprensió dels seus 
companys i superiors. 

Els present més proper: Els conflictes bèl·lics a 
Europa

En els conflictes bèl·lics, les dones pateixen 
d’una especial vulnerabilitat i desprotecció 
essent  la violència sexual  una de les 
aberracions i vulneracions més grans dels drets 
de les dones.  Però a més, s’han de tenir en 
compte les seqüeles, a curt i a llarg termini, 
d’aquesta violència. Dit d’una altra manera, als 
danys físics i psicològics s’hi ha de sumar 
l’estigma que representa el fet de ser víctimes.  

El conflicte bèl·lic a Bòsnia i Hercegovina 
(1992-1995). El conflicte de Bòsnia i 
Hercegovina  va ser a causa de factors polítics, 
religiosos, exaltació nacionalista, i crisis 
polítiques, socials i de seguretat després de la 
caiguda del comunisme en l’antiga Iugoslàvia. 
Durant aquests anys, es van cometre violacions 
i altres crims de violència sexual de manera 
massiva.  Costa de creure que mentre a 
Barcelona es feien els jocs olímpics del 92, a 
prop nostre s’utilitzés la violació amb l’objectiu 
de destruir famílies i fer una neteja ètnica. No 
s’ha pogut quantificar exactament el nombre de 
víctimes de violació, però s’estimen entre 
25.000-50.000 violacions a dones i  a uns 
3.000 homes. Trenta anys després, encara 
s’està lluitant contra l’estigmatització de les 
víctimes i dels fills i filles fruit d’aquelles 
violacions. “Encara hi ha algú al bosc” és un 
documental  dirigit per la Teresa Turiera-Puigbó 
i l’Erol Illeri , que forma part d’un gran projecte, 
a més inclou una obra de teatre i una instal·lació 
fotogràfic de la mà de l’equip de Cultura i 
Conflicte. En aquest documental 
(https://www.youtube.com/watch?v=81XxvOF
4ai0) es dona veu a les víctimes i als fills i filles 
que van néixer fruit d’aquelles violacions. La 
lejla Damon (Figura 2) és una de les noies fruit 
d’una violació, que va néixer al desembre del 
1992 i que dona el seu testimoni. Va ser 
després d’aquest conflicte armat que va sorgir 
amb força el debat sobre la violació sexual com 
arma de guerra.

El conflicte bèl·lic a Ucraïna (2014). En el cas 
d’Ucraïna, l’anomenada guerra a l’Est d’Ucraïna 
(o també coneguda com la guerra de Donbass) 
va començar amb manifestacions prorusses al 

març del 2014, i va acabar amb l’annexió de 
Crimea per part de Rússia el setembre del 
mateix any. Les dades respecte a la violència 
sexual van augmentar considerablement en 
aquest conflicte , sobretot en les regions 
properes al conflicte (Donetsk i Lugansk).  

Malgrat a l’exèrcit ucraïnès no hi ha dones 
militars, elles son quasi una quarta part de les 
forces armades del país. Sobre aquest conflicte 
i el paper que hi van jugar les dones de manera 
activa en aquesta guerra no declarada, hi ha el 
reportatge de Xavier Nicol i Jean-Daniel 
Bohnenblust de la Radio Televisió Suïssa,  titulat 
“Ucraïna, les dones al 
front”(https://pages.rts.ch/emissions/temps-pr
esent/10210843-ukraine-les-combattantes-du-
donbass.html?anchor=10327331#10327331). 
En el reportatge, les dones d’uniforme, no 
esmenten com a  motiu principal de la seva 
lluita, ni la pàtria ni la bandera, sinó la lluita pels 
seus fills,  pels seus nois i per salvar la seva 
gent.  En el reportatge es poden veure els 
testimonis com el de I’Iúlia, economista en 
temps de pau i franctiradora en temps de 
guerra,  o  l’Oksana,  que té un màster en 
relacions internacionals,  i que formava part dels 
combois que entraven en les zones de conflicte 
per repartir menjar. 

Enguany, al febrer de 2022, va esclatar un altre 
enfrontament armat a Ucraïna que va començar 
amb accions militars a Donbass, i a partir d’aquí 
les forces militars Russes van començar a 
envair Ucraïna. Aquest conflicte ha generat la 
crisis més important, d’ençà la segona guerra 
mundial, de refugiats a Europa. Més de tres 
milions de refugiats han anat a països veïns 
com Polònia, Romania i Moldàvia.  Però 
aquesta  situació de crisis a nivell nacional  ha 
augmentat el risc d’abusos i violència sexual 

Hem comentat en molts dels articles anteriors 
d’aquesta secció que la desigualtat de gènere 
afecta a tots els països del món i a l’esquema 1, 
podem veure algunes dades de referència que 
ens ho demostren. Des de la participació de les 
dones a nivell parlamentari i en política 
municipal, a la diferència de salaris respecte als 
homes, el fet que les dones son les darreres a 
tenir accés a l’educació, que hi ha països que  
discriminen econòmicament a les dones  (i en 
alguns,  els homes casats poden impedir que 
les seves dones treballin) i finalment, el tema de 
la  violència masclista.  Enguany, a causa de les 
circumstàncies que ens envolten, parlarem 
d’aquest darrer tema en relació als conflictes 
bèl·lics. 

Tot i que la desigualtat de gènere és una 
problemàtica a nivell global i en totes les 
condicions, hi ha contexts, com són els 
conflictes bèl·lics i les èpoques de postconflicte, 
que intensifiquen i fan més palesa la 
vulnerabilitat i seguretat del col·lectiu de dones. 
Hi ha organitzacions regionals, nacionals i  
internacionals, així com organitzacions de la 
mateixa societat civil, que treballen per 
implementar la Resolució 1325 (2000) del 
Consell de Seguretat de les Nacions Unides de 
Dones, Pau i Seguretat amb l’objectiu de 
garantir la protecció d’aquestes dones i de 
fomentar el seu lideratge en els processos de 
decisions polítiques com en missions de pau. 
La resolució 1820 (2008) va ser la primera 
resolució en reconèixer la violència sexual com 
tàctica de guerra, ja que s’utilitza per assolir 

objectius polítics o militars sota el paraigües 
d’impunitat que el conflicte armat els hi 
proporciona.  Podem citar, com exemple de 
dona implicada en aquestes organitzacions a la 
Nadia Murad  (Fig 2), activista Iraquiana, 
ambaixadora de bona voluntat per la dignitat 
dels supervivents de les Nacions Unides.  

Una ullada al passat: El paper actiu de les 
dones en la primera i segona guerra mundial 

Com en molts altres àmbits, tot i que les dones 
han tingut un paper actiu en la majoria de 
guerres dels segles XIX i XX, no apareixen a la 
foto de la història. Si agafem les històries de les 
guerres, veiem que pels homes tot són actes 
d’heroisme i medalles, mentre que les dones 
estan envoltades de criatures i els hi pertoca el 
paper de fer miracles a la cuina en període 
d’escassesat d’aliments. Però si mirem la 
història amb aquest enfoc, veiem una part molt 
petita de la història. El principal repte de les 
dones en aquests conflictes armats ha estat el 
no convertir-se en un botí de guerra, i això les 
ha portat a tenir una part activa en aquestes. 
Per altra banda, com eren els homes els que 
anaven a la guerra, les dones van haver 
d’agafar papers vitals en la societat, amb més  
empoderament, ja que elles eren les 
responsables de fer rutllar el països.

Durant la primera guerra mundial, les dones van 
participar de manera molt activa fent tasques 
sanitàries, majoritàriament d’infermeres i en 
algunes de les batalles més importants, havien 
hagut d’entrar al camp de batalla per a rescatar 
als ferits. En la segona guerra mundial, les 
dones ja treballaven activament en tasques 
industrials proveint d’equipament militar per la 
guerra i, a més a més, ja es van introduir a les 
forces militars, portant a terme moltes tasques 
importants. Entre les dones que van 
participar-hi podem nombrar a la Lydudmila 
Paclichenko (Figura 2), una franctiradora 
excepcional. En relació al gairebé un milió de 
dones que van combatre a les files de l’Exèrcit 
Roig durant la Segona Guerra Mundial, 
l’Svetllana Aleksiévitx  (Figura 2) escriptora 
bielorussa, va escriure el llibre “La guerra no té 
cara de dona” on s’hi reflecteix el record i la 
memòria de centenars d’elles.  Dones que no 
només lluitaven en una guerra, sinó contra un 

inclusivament més enllà de les seves fronteres.  
Aquest risc de patir violència és més elevat en 
els creuaments fronterers, els centres col·lectius 
de trànsit i en els refugis antiaeris. A més a més, 
en aquesta situació de vulnerabilitat hi hem de 
sumar les amenaces que representen les xarxes 
de tràfic de persones que operen al voltant 
d’aquests llocs amb conflictes. Malauradament, 
en el moment d’escriure aquestes línies, el 
conflicte bèl·lic encara no s’ha acabat. 

Nadia Murad (1993), activista dels drets 
humans Iraquiana, ambaixadora de bona 
voluntat per la dignitat dels supervivents de 
les Nacions Unides des del 2016, i que en el 
conflicte amb l’estat Islàmic, va ser retinguda 
com esclava, colpejada, cremada amb 
cigarretes i violada quan intentava fugir.  
Juntament amb el ginecòleg Congolès Denis 
Mukwege se’ls va concedir el Nobel de la 
Pau al 2018 pel seu coratge a denunciar i 
combatre la violència sexual com arma de 
guerra. 

Lydudmila Pavlichenko  (1916) coneguda com 
a  Lady Mort, va ser la franctiradora més jove 
de la història. Quan Hitler va llençar 
l’operació Barbarroja al juny de 1941, es va 
presentar com a voluntària a l’exèrcit vermell. 
Amb 309 baixes confirmades ha estat la 
tiradora més efectiva i temible de la història.   

Svetllana Aleksiévitx (1948), periodista 
d’investigació i escriptora bielorussa que el 
2015 va guanyar el Premi Nobel de 
Literatura. És una de les escriptores que 
millor ha explicat la dissociació entre el 
concepte cultural  i la realitat de les dones a 
la guerra, i que va plasmar en el seu llibre “La 
guerra no té cara de dona” que tracta de 
l’experiència vital de moltes dones que van 
participar activament a la segona guerra 
mundial. En el llibre, explora que els hi fa la 
guerra a les dones quan elles, obertament hi 
participen. 

Lejla Damon (1992)  “Quan em van dir que era 
la filla d’una dona violada durant el conflicte 
dels Balcans, no sabia ni on era Bòsnia, ni 
que hi havia hagut una guerra!” Va néixer el 
dia de Nadal en un hospital de Sarajevo. Un 
reporter estava entrevistant a la seva mare 

biològica, que li va demanar que s’endugués 
el nadó, perquè sinó l’estrangularia. 25 anys 
després, la Lejla va conèixer la seva mare 
biològica i ara treballa per lluitar contra 
l’estigma dels nens i nenes nascuts com a 
conseqüència de les violacions de guerra.

En resum, hem intentat fer un petita menció als 
conflictes bèl·lics i al paper que hi han tingut i 
que hi tenen les dones. Hem fet una pinzellada 
dels horrors que s’hi viuen, i també de les 
seqüeles que perduren en els períodes de 
postconflicte. Però com sempre, i a l’igual que 
succeeix en molts altres tipus de conflictes, la 
manca de recursos dificulta enormement la 
recuperació al no poder fer front a les atencions 
mèdiques, suport psicològic i a l’assistència 
econòmica i jurídica necessàries. Podem citar 
com exemple que 30 anys després del conflicte 
de Bòsnia i Hercegovina, encara queden al 
voltant de 5.000 casos pendents de judici o 
sentència ferma las tribunals locals. 
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Figura 2. Fotografies de les dones que s’han citat a 
l’apartat de noms propis de dona. 

Noms propis de dona
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Tancar els ulls i canviar a una nova dimensió diuen 
uns. Canviar d’estat diuenels altres.

El fet és que s’apaguen els llums. Uns marxen i 
altres es queden.

Dins teu queda un buit enorme, una tristor 
indescriptible, un dolor que sembla que mai es 
podrà guarir.

Molts creuen que no importa el fet que ens hagi dut 
a desconnectar del món terrenal. Però ens 
equivoquem, no és el mateix apagar l'interruptor de 
cop i tot s’enfosqueixi, al fet que tinguis temps de 
veure que la bombeta va fent pampallugues i aviat 
deixarà d’il·luminar. Veus que la pèrdua és imminent 
i no pots fer res per aturar el temps. Toca, malgrat et 
resisteixes, a tancar una porta i per força has d’obrir 
una altra de nova quan no et queden energies.

Comencem...

Tothom d’una o altra manera ha viscut una pèrdua, 
sigui del tipus que sigui. Ella, la Daniela havia patit 
una recentment i va voler trencar amb tot. Així que 
va decidir embarcar-se en un llarg viatge amb 12 
persones desconegudes. Va preparar entre 
llàgrimes la maleta amb mil records i roba per 
passar un agost diferent, únic i màgic. Buscava un 
abans i un després. Ho aconseguiria?

Quinze dies abans van començar a organitzar el 

viatge, a preparar el que anaven a fer, s’havien de 
planificar molt bé doncs un mes no donava per 
gaire. O potser podia donar per molt. Tot era molt 
relatiu. El temps és vacil·lant i temps era el que ella 
necessitava. L'únic que sabia és que no coneixia a 
ningú i l'experiència podia anar molt bé o podia ser 
catastròfica i a més a més tant lluny de casa i dels 
seus éssers estimats.

Després de 2 o 3 reunions amb aquella “brigada” 
desconeguda van veure que anirien fent sobre la 
marxa, sabien perfectament quin era el seu 
propòsit, però la vida, la manera de fer i de viure era 
totalment diferent aquí que allà.

1 d’agost de 2001. Un mini autocar els va recollir a 
la parada de busos de matinada. Anaven tots ben 
carregats. A part de roba duien material per poder 
treballar, però sobretot amb una gran motxilla plena 
d’una il·lusió immesurable.

Anaven a l’aventura. Van arribar a l’aeroport del Prat 
de Barcelona ben emocionats. Pròxim destí: Madrid 
- L’Havana.

Arribaren de matinada a aquella illa. Una colla de 
persones amb una grans somriures els esperaven 
allà per donar-los la benvinguda amb unes 
pancartes enormes i plenes de colors infinits. Al 
sortir de l’aeroport una brisa calenta els va acaronar 
les galtes. El cel era ple d'estrelles. Mai havien vist 
un cel amb tanta llum i sort, perquè els carrers eren 
ben foscos. Es pot dir que allà no hi havia 
contaminació lumínica.

El Sr. Mario era el conductor que els guiaria durant 
tota l’estada a part de quan feien «botella» que era 
anar dins el remolc d’un camió per desplaçar-se 
d’un poble a un altre. Quan ho pensa ara veu que 
era una bogeria fer allò. En aquell moment era 
inconscient del perill que corrien. Tot era nou, tot era 
vida...

Es dirigien cap a «Sant Cristóbal» a l’Escola 
d’Educació Especial 8 d’Octubre. El seu objectiu 
era reparar les canonades, aixetes, pintar les aules, 
tant les parets com les taules, cadires, etc. I per 
descomptat conèixer la manera de fer i de viure i la 
cultura dels residents, dels mestres i dels alumnes 
d’aquella meravellosa escola.

Era tard quan van instal·lar-se. Havien de reposar 
per matinar l’endemà. Dormien en unes habitacions 
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Bona nit
enormes plenes de lliteres de ferro envoltades d’una 
tela mosquitera perquè no entressin les formigues 
«santanillas», doncs la seva pessigada era 
insuportable. Però cap es va lliurar de ser 
mossegats per tal insecte trapella.

L’endemà a les 7h els hi esperaven la Gina, 
l'Eugènia, la Milady (amant d’en Mario. Era molt 
habitual tenir un/a amant), la Yuneisi, la Trini... I tots 
a treballar.

Van fer una gran pinya. Eren un gran equip. Es van 
avenir des del primer moment. De tant en tant feien 
«recesos», que eren descansos, per veure suc de 
«guayaba». Reien. Tota l’estona reien. Ploraven de 
riure.

Als vespres, després del dia de feina havent sopat 
ballaven al porxo al ritme de Polo Montañez. La 
Daniela era arítmica. Bé, no era la única, i això 
encara feia aquelles vetllades més divertides. 
Acompanyaven aquells balls amb la cançó «Un 
montón de estrellas» del disc Guajiro Natural de 
Polo Montañez. Aquell cantant era un ídol per ells i 
fins i tot un dia els hi van presentar i van gaudir 
plegats d’una tarda de dissabte molt agradable. 
Pocs mesos després va morir en un accident de 
tràfic amb el seu nebot. Les pèrdues sempre són 
presents, però un cop més tocava continuar.

La Daniela tenia força bona relació amb la seva 
brigada, però sobretot es va fer més amb 3 
companys del grup, la Clara, la Sònia i en Pau. Van 
crear un vincle molt especial que per molt temps 
que passi i no es vegin, sempre els tindrà guardats 
en un raconet sota clau seu al bagul dels records.

Passaven els dies i l’escola anava agafant forma i 
color. Hi havien jornades que acabaven amb pintura 
fins i tot a les pestanyes. Les aixetes de les dutxes ja 
tenien un bon raig d’aigua calentona i no aquelles 4 
gotes glaçades que sortien abans. A més a més 
havien plantat floretes al jardí i havien reconstruït 
l’hort.

Els caps de setmana anaven al riu, a la platja, a la 
muntanya. Van viure mil experiències enriquidores. 
Van visitar l’Havana vella, van fer un cafè a la 
cafeteria de l’hotel a on solia anar Ernest 
Hemingway a escriure o llegir durant la seva estada 
a la ciutat. Van anar a «Coppelia» a fer el típic gelat, 
a la «Bodeguita del Medio» a fer un «mojito» tot i que 

ella no era gaire d’alcohol i per descomptat van fer 
una bona passejada pel Malecon veient la posta el 
sol. Totes aquestes sortides les feia la brigada 
acompanyats per la directora de l’escola, les 
mestres, algun alumne i com no d’en Mario i la 
Milady.

El mes va passar volant. A la Daniela la van batejar 
amb el nom de la nina dels ulls tristos, però de 
somriure permanent. Ells no sabien que el buit que 
duia dins li havien omplert amb tanta hospitalitat, 
afecte, aventures, somriures, excursions on 
descobrien racons inimaginables i amb aquells 
còmics i extraordinaris balls. Els cubans ja neixen 
amb la salsa i el ritme a la sang. Fins i tot les brillants 
estrelles d’aquell cel infinit i les formigues 
«santanillas» havien fet la seva feina. Aquell viatge 
havia estat un abans i un després en la seva vida. 
Havia trencat definitivament amb una part del 
passat per deixar pas a nous projectes que vindrien 
del futur. I com no, a créixer indubtablement com a 
persona.

Havia après a dir BONA NIT PASSAT que era un déu 
a moltes coses i a cridar un BON DIA PRESENT per 
aconseguir construir un bonic FUTUR .

Arrel d’aquell viatge l’esperança i la llum van tornar a 
formar part del seu dia a dia i encara, tot just ara, 
després de més de 20 anys, se li eriça la pell quan 
mira aquelles fotos d’aquells 30 dies tan ben 
aprofitats.

Ella havia anat a ajudar en aquella illa a fer 4 
reformes escolars i va ser just allà, en aquell poblet, 
a «San Cristóbal», on els seus 3 punts forts de la 
brigada i els residents d’aquella màgica escola foren 
els responsables de reformar el seu interior fent-la 
més forta si era possible, reparant el seu cor i la seva 
ànima.

Com deia al principi, el temps és relatiu i es fa llarg o 
curt depenent de la situació. Tant de bo hi 
haguessin moments eterns i somriures perennes i 
sempre sota la llum de les estrelles.



Tancar els ulls i canviar a una nova dimensió diuen 
uns. Canviar d’estat diuenels altres.

El fet és que s’apaguen els llums. Uns marxen i 
altres es queden.

Dins teu queda un buit enorme, una tristor 
indescriptible, un dolor que sembla que mai es 
podrà guarir.

Molts creuen que no importa el fet que ens hagi dut 
a desconnectar del món terrenal. Però ens 
equivoquem, no és el mateix apagar l'interruptor de 
cop i tot s’enfosqueixi, al fet que tinguis temps de 
veure que la bombeta va fent pampallugues i aviat 
deixarà d’il·luminar. Veus que la pèrdua és imminent 
i no pots fer res per aturar el temps. Toca, malgrat et 
resisteixes, a tancar una porta i per força has d’obrir 
una altra de nova quan no et queden energies.

Comencem...

Tothom d’una o altra manera ha viscut una pèrdua, 
sigui del tipus que sigui. Ella, la Daniela havia patit 
una recentment i va voler trencar amb tot. Així que 
va decidir embarcar-se en un llarg viatge amb 12 
persones desconegudes. Va preparar entre 
llàgrimes la maleta amb mil records i roba per 
passar un agost diferent, únic i màgic. Buscava un 
abans i un després. Ho aconseguiria?

Quinze dies abans van començar a organitzar el 

viatge, a preparar el que anaven a fer, s’havien de 
planificar molt bé doncs un mes no donava per 
gaire. O potser podia donar per molt. Tot era molt 
relatiu. El temps és vacil·lant i temps era el que ella 
necessitava. L'únic que sabia és que no coneixia a 
ningú i l'experiència podia anar molt bé o podia ser 
catastròfica i a més a més tant lluny de casa i dels 
seus éssers estimats.

Després de 2 o 3 reunions amb aquella “brigada” 
desconeguda van veure que anirien fent sobre la 
marxa, sabien perfectament quin era el seu 
propòsit, però la vida, la manera de fer i de viure era 
totalment diferent aquí que allà.

1 d’agost de 2001. Un mini autocar els va recollir a 
la parada de busos de matinada. Anaven tots ben 
carregats. A part de roba duien material per poder 
treballar, però sobretot amb una gran motxilla plena 
d’una il·lusió immesurable.

Anaven a l’aventura. Van arribar a l’aeroport del Prat 
de Barcelona ben emocionats. Pròxim destí: Madrid 
- L’Havana.

Arribaren de matinada a aquella illa. Una colla de 
persones amb una grans somriures els esperaven 
allà per donar-los la benvinguda amb unes 
pancartes enormes i plenes de colors infinits. Al 
sortir de l’aeroport una brisa calenta els va acaronar 
les galtes. El cel era ple d'estrelles. Mai havien vist 
un cel amb tanta llum i sort, perquè els carrers eren 
ben foscos. Es pot dir que allà no hi havia 
contaminació lumínica.

El Sr. Mario era el conductor que els guiaria durant 
tota l’estada a part de quan feien «botella» que era 
anar dins el remolc d’un camió per desplaçar-se 
d’un poble a un altre. Quan ho pensa ara veu que 
era una bogeria fer allò. En aquell moment era 
inconscient del perill que corrien. Tot era nou, tot era 
vida...

Es dirigien cap a «Sant Cristóbal» a l’Escola 
d’Educació Especial 8 d’Octubre. El seu objectiu 
era reparar les canonades, aixetes, pintar les aules, 
tant les parets com les taules, cadires, etc. I per 
descomptat conèixer la manera de fer i de viure i la 
cultura dels residents, dels mestres i dels alumnes 
d’aquella meravellosa escola.

Era tard quan van instal·lar-se. Havien de reposar 
per matinar l’endemà. Dormien en unes habitacions 

enormes plenes de lliteres de ferro envoltades d’una 
tela mosquitera perquè no entressin les formigues 
«santanillas», doncs la seva pessigada era 
insuportable. Però cap es va lliurar de ser 
mossegats per tal insecte trapella.

L’endemà a les 7h els hi esperaven la Gina, 
l'Eugènia, la Milady (amant d’en Mario. Era molt 
habitual tenir un/a amant), la Yuneisi, la Trini... I tots 
a treballar.

Van fer una gran pinya. Eren un gran equip. Es van 
avenir des del primer moment. De tant en tant feien 
«recesos», que eren descansos, per veure suc de 
«guayaba». Reien. Tota l’estona reien. Ploraven de 
riure.

Als vespres, després del dia de feina havent sopat 
ballaven al porxo al ritme de Polo Montañez. La 
Daniela era arítmica. Bé, no era la única, i això 
encara feia aquelles vetllades més divertides. 
Acompanyaven aquells balls amb la cançó «Un 
montón de estrellas» del disc Guajiro Natural de 
Polo Montañez. Aquell cantant era un ídol per ells i 
fins i tot un dia els hi van presentar i van gaudir 
plegats d’una tarda de dissabte molt agradable. 
Pocs mesos després va morir en un accident de 
tràfic amb el seu nebot. Les pèrdues sempre són 
presents, però un cop més tocava continuar.

La Daniela tenia força bona relació amb la seva 
brigada, però sobretot es va fer més amb 3 
companys del grup, la Clara, la Sònia i en Pau. Van 
crear un vincle molt especial que per molt temps 
que passi i no es vegin, sempre els tindrà guardats 
en un raconet sota clau seu al bagul dels records.

Passaven els dies i l’escola anava agafant forma i 
color. Hi havien jornades que acabaven amb pintura 
fins i tot a les pestanyes. Les aixetes de les dutxes ja 
tenien un bon raig d’aigua calentona i no aquelles 4 
gotes glaçades que sortien abans. A més a més 
havien plantat floretes al jardí i havien reconstruït 
l’hort.

Els caps de setmana anaven al riu, a la platja, a la 
muntanya. Van viure mil experiències enriquidores. 
Van visitar l’Havana vella, van fer un cafè a la 
cafeteria de l’hotel a on solia anar Ernest 
Hemingway a escriure o llegir durant la seva estada 
a la ciutat. Van anar a «Coppelia» a fer el típic gelat, 
a la «Bodeguita del Medio» a fer un «mojito» tot i que 

ella no era gaire d’alcohol i per descomptat van fer 
una bona passejada pel Malecon veient la posta el 
sol. Totes aquestes sortides les feia la brigada 
acompanyats per la directora de l’escola, les 
mestres, algun alumne i com no d’en Mario i la 
Milady.

El mes va passar volant. A la Daniela la van batejar 
amb el nom de la nina dels ulls tristos, però de 
somriure permanent. Ells no sabien que el buit que 
duia dins li havien omplert amb tanta hospitalitat, 
afecte, aventures, somriures, excursions on 
descobrien racons inimaginables i amb aquells 
còmics i extraordinaris balls. Els cubans ja neixen 
amb la salsa i el ritme a la sang. Fins i tot les brillants 
estrelles d’aquell cel infinit i les formigues 
«santanillas» havien fet la seva feina. Aquell viatge 
havia estat un abans i un després en la seva vida. 
Havia trencat definitivament amb una part del 
passat per deixar pas a nous projectes que vindrien 
del futur. I com no, a créixer indubtablement com a 
persona.

Havia après a dir BONA NIT PASSAT que era un déu 
a moltes coses i a cridar un BON DIA PRESENT per 
aconseguir construir un bonic FUTUR .

Arrel d’aquell viatge l’esperança i la llum van tornar a 
formar part del seu dia a dia i encara, tot just ara, 
després de més de 20 anys, se li eriça la pell quan 
mira aquelles fotos d’aquells 30 dies tan ben 
aprofitats.

Ella havia anat a ajudar en aquella illa a fer 4 
reformes escolars i va ser just allà, en aquell poblet, 
a «San Cristóbal», on els seus 3 punts forts de la 
brigada i els residents d’aquella màgica escola foren 
els responsables de reformar el seu interior fent-la 
més forta si era possible, reparant el seu cor i la seva 
ànima.

Com deia al principi, el temps és relatiu i es fa llarg o 
curt depenent de la situació. Tant de bo hi 
haguessin moments eterns i somriures perennes i 
sempre sota la llum de les estrelles.
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Nascut a Santa Pau el 1940, en Fidel Batlle i Batlle 
ha ocupat diferents càrrecs electes i de la societat 
civil del municipi. Ho ha estat gairebé tot.

- De quines entitats formes part actualment?

Sóc el president del Consell Parroquial i formo part 
de la Colla de Santa Pau i de la Comissió del 
Pessebre Vivent. També m’encarrego dels aplecs de 
Sant Martí, dels Arcs... Això de la parròquia porta 
feina.

- També ets l’encarregat de guardar les claus 
d’algunes ermites del municipi, no?

Sí, guardo les claus de l’ermita de Santa Margarita i 
n’he de tenir cura. Tenim un conveni amb el Bisbat i 
la Diputació de Girona per preservar les ermites, 
però ara no sé com està... 

- També has set Fesol d’or? 

Sí, el 2010. Sempre he intentat contribuir amb tot el 
que he pogut i col·laborar amb tothom. 

- Quan va començar la teva implicació amb la 
societat civil del poble?

Primer vaig ser president del Centre Cívic, aleshores 
dit Sociedad Unión Moral. Després d’un temps el 
Centru va deixar de funcionar. La cafetera 
d’aleshores encara està a la sala de baix! Recordo 
que després de mi va venir en Narcís de Can Sisot. 
A finals dels 70 vaig ser nomenat Jutge de Pau, 
càrrec que vaig haver de deixar per ser alcalde del 
municipi (1983-1987)

- Què destacaries de l’època alcalde? 

Sens dubte la declaració del Parc Natural de la Zona 
Volcànica de la Garrotxa. Recordo que va comportar 
alguns problemes amb propietaris del municipi, que 
hi estaven en contra. En guardo molt bon record 
d’aquells anys, i tant! Després del meu mandat va 
venir en Ramon Canadell, i jo vaig continuar com a 
tinent d’alcalde 4 anys més.

- Vas anar a Licodia a l’agermanament de 1989? 

No, tenia els avis malalts, i hi va anar el meu fill 
Mateu. Veus, el meu fill es diu igual que l’avi. Amb el 
net no ha continuat aquesta tradició de posar el 
mateix nom que el padrí.  El meu fill es va casar a 
l’església de Sant Martí, i suposo que d’aquí el nom 

del net. 

- Com ha canviat Santa Pau?

Molt! Ha canviat tot! Ha canviat sobretot a nivell 
d’infraestructures i s’han fet moltes millores. Quan 
vaig construir la casa aquí a la carretera de Sant 
Martí era l’única, no hi havia res més, estava a les 
afores del poble! De la carretera cap aquí no hi havia 
ningú, no hi havia res! No hi havia ni aigua ni llum. 
S’han tornat bojos aquests d’anar allà, comentava la 
gent ... i mira, ara estem al mig. Després va venir la 
piscina, les cases de la carretera Sant Martí, i més 
recentment, el carrer de la Pubilla. 

- Alguna cosa a millorar de Santa Pau? Què li 
falta al municipi? 

Hauria de tenir... Això de Can Torra, crec que estarà 
molt bé. Encara no sé com funcionarà, però fa falta 
un local social i de la gent gran tal com déu mana. 
També penso que el Centre Cívic ha quedat petit. Li 
fa falta arranjar alguns carrers... les obres van molt 
lentes, com les d’aquí darrera al carrer anant cap a 
les Buigues. 

Tema castell? Quan jo era alcalde els propietaris no 
el volien pas vendre. Un poble petit com Santa Pau 
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no se’n pot fer càrrec tot sol, hauria de ser la 
Generalitat.  També la paret del paret del cementiri 
està torta, algun dia baixarà... Un dels altres 
problemes són els serveis. Els turistes que visiten el 
poble van a menjar als restaurants que es troben a la 
carretera cap a Olot i pocs es queden al centre de la 
vila.

- Què es el que t’agrada més de ser de Santa 
Pau?

És un privilegi, és diferent. Me l’estimo molt. Per res 
del món marxaria. Vaig néixer a Can Mateu, a la 
Plaça Major, al costat de l’església, i sempre hi he 
viscut excepte un temps que vaig fer de paleta a 
Lloret de Mar. En tornar ja vaig venir a viure aquí, a 
l’any 60. 

- Sempre has fet de paleta?

Sí, ve del pare, de l’avi i del rebesavi. I molt abans 
eren picapedrers. Vaig heredar l’empresa del meu 
padrí.  De fet jo em dic igual que ell, Fidel Batlle. El 
meu padrí Fidel em va passar l’empresa quan ell va 
plegar. A l’any 50 ja vam construir casa teva! 
Després era jove i vaig anar a treballar a Lloret de 
Mar, i de seguida que vaig tornar ja vam construir la 
casa aquí a la carretera de Sant Martí.  Em vaig casar 
amb l’ Angelina, que també és de Santa Pau, del Cal 
Titot de Pla del Torn. També es diu Batlle de 
cognom, i en el moment del casament vam haver de 
demostrar que no érem familiars directes. Ara sí que 
ho som!

I els joves, què fan els nets? 

Ui, la Maria no para de preguntar! Ho vol saber tot! 
En Martí li agrada remenar màquines, jugar amb 
l’escalèxtric...  Em diu: avi, avui no en destorbis 
perquè estic concentrat!

Fidel Batlle i Batlle



Nascut a Santa Pau el 1940, en Fidel Batlle i Batlle 
ha ocupat diferents càrrecs electes i de la societat 
civil del municipi. Ho ha estat gairebé tot.

- De quines entitats formes part actualment?

Sóc el president del Consell Parroquial i formo part 
de la Colla de Santa Pau i de la Comissió del 
Pessebre Vivent. També m’encarrego dels aplecs de 
Sant Martí, dels Arcs... Això de la parròquia porta 
feina.

- També ets l’encarregat de guardar les claus 
d’algunes ermites del municipi, no?

Sí, guardo les claus de l’ermita de Santa Margarita i 
n’he de tenir cura. Tenim un conveni amb el Bisbat i 
la Diputació de Girona per preservar les ermites, 
però ara no sé com està... 

- També has set Fesol d’or? 

Sí, el 2010. Sempre he intentat contribuir amb tot el 
que he pogut i col·laborar amb tothom. 

- Quan va començar la teva implicació amb la 
societat civil del poble?

Primer vaig ser president del Centre Cívic, aleshores 
dit Sociedad Unión Moral. Després d’un temps el 
Centru va deixar de funcionar. La cafetera 
d’aleshores encara està a la sala de baix! Recordo 
que després de mi va venir en Narcís de Can Sisot. 
A finals dels 70 vaig ser nomenat Jutge de Pau, 
càrrec que vaig haver de deixar per ser alcalde del 
municipi (1983-1987)

- Què destacaries de l’època alcalde? 

Sens dubte la declaració del Parc Natural de la Zona 
Volcànica de la Garrotxa. Recordo que va comportar 
alguns problemes amb propietaris del municipi, que 
hi estaven en contra. En guardo molt bon record 
d’aquells anys, i tant! Després del meu mandat va 
venir en Ramon Canadell, i jo vaig continuar com a 
tinent d’alcalde 4 anys més.

- Vas anar a Licodia a l’agermanament de 1989? 

No, tenia els avis malalts, i hi va anar el meu fill 
Mateu. Veus, el meu fill es diu igual que l’avi. Amb el 
net no ha continuat aquesta tradició de posar el 
mateix nom que el padrí.  El meu fill es va casar a 
l’església de Sant Martí, i suposo que d’aquí el nom 

del net. 

- Com ha canviat Santa Pau?

Molt! Ha canviat tot! Ha canviat sobretot a nivell 
d’infraestructures i s’han fet moltes millores. Quan 
vaig construir la casa aquí a la carretera de Sant 
Martí era l’única, no hi havia res més, estava a les 
afores del poble! De la carretera cap aquí no hi havia 
ningú, no hi havia res! No hi havia ni aigua ni llum. 
S’han tornat bojos aquests d’anar allà, comentava la 
gent ... i mira, ara estem al mig. Després va venir la 
piscina, les cases de la carretera Sant Martí, i més 
recentment, el carrer de la Pubilla. 

- Alguna cosa a millorar de Santa Pau? Què li 
falta al municipi? 

Hauria de tenir... Això de Can Torra, crec que estarà 
molt bé. Encara no sé com funcionarà, però fa falta 
un local social i de la gent gran tal com déu mana. 
També penso que el Centre Cívic ha quedat petit. Li 
fa falta arranjar alguns carrers... les obres van molt 
lentes, com les d’aquí darrera al carrer anant cap a 
les Buigues. 

Tema castell? Quan jo era alcalde els propietaris no 
el volien pas vendre. Un poble petit com Santa Pau 
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no se’n pot fer càrrec tot sol, hauria de ser la 
Generalitat.  També la paret del paret del cementiri 
està torta, algun dia baixarà... Un dels altres 
problemes són els serveis. Els turistes que visiten el 
poble van a menjar als restaurants que es troben a la 
carretera cap a Olot i pocs es queden al centre de la 
vila.

- Què es el que t’agrada més de ser de Santa 
Pau?

És un privilegi, és diferent. Me l’estimo molt. Per res 
del món marxaria. Vaig néixer a Can Mateu, a la 
Plaça Major, al costat de l’església, i sempre hi he 
viscut excepte un temps que vaig fer de paleta a 
Lloret de Mar. En tornar ja vaig venir a viure aquí, a 
l’any 60. 

- Sempre has fet de paleta?

Sí, ve del pare, de l’avi i del rebesavi. I molt abans 
eren picapedrers. Vaig heredar l’empresa del meu 
padrí.  De fet jo em dic igual que ell, Fidel Batlle. El 
meu padrí Fidel em va passar l’empresa quan ell va 
plegar. A l’any 50 ja vam construir casa teva! 
Després era jove i vaig anar a treballar a Lloret de 
Mar, i de seguida que vaig tornar ja vam construir la 
casa aquí a la carretera de Sant Martí.  Em vaig casar 
amb l’ Angelina, que també és de Santa Pau, del Cal 
Titot de Pla del Torn. També es diu Batlle de 
cognom, i en el moment del casament vam haver de 
demostrar que no érem familiars directes. Ara sí que 
ho som!

I els joves, què fan els nets? 

Ui, la Maria no para de preguntar! Ho vol saber tot! 
En Martí li agrada remenar màquines, jugar amb 
l’escalèxtric...  Em diu: avi, avui no en destorbis 
perquè estic concentrat!

BREUS

Després de 25 anys treballant a l’ajuntament de 
Santa Pau , s’ha jubilat la Rosa Serra. Els 
companys de l’Ajuntament li han fet un petit i 
merescut obsequi.
Moltes gràcies Rosa i que gaudeixis amb els teus 
d’aquesta nova etapa.

Jubilació Rosa Serra

En aquest programa hi participa la veïna del 
municipi Núria López Fàbrega (can Xel), que ha 
estat una de les 16 escollides d’entre 1.500 
aspirants. 
Estem molt contents de la seva trajectòria dins del 
programa i com heu pogut comprovar, té molt 

Esperem que arribi el més lluny possible. 

La Núria a Eufòria
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Ramaderia Regenarativa

La ramaderia regenerativa és un canvi conceptual a 
la ramaderia tradicional, la de tota la vida. 
Actualment, s’ha convertit en un dels corrents més 
innovadors en el món ramader, encara que no és 
fins fa relativament poc, que ha començat a 
despertar la curiositat del sector, essent encara un 
corrent molt desconegut pels ramaders locals.

Desenvolupada per Allan Savory des del 1969 i 
divulgada pel mateix naturalista, biòleg i ramader 
des del 2013 arreu del planeta, la base d’aquest 
tipus de ramaderia és el MANEIG HOLÍSTIC. El bon 
maneig de les pastures i dels animals, ajuda a lluitar 
contra la desertificació i la disminució de producció, 
aconseguint un producte natural i de qualitat i 
augmentat l’equilibri biològic de l’entorn.

Aquesta lluita es basa en tres normes:

1. Repòs de la pastura: és necessari que la 
pastura descansi temps suficient entre entrades 
dels animals, ja que ha de tenir temps suficient per a 
emmagatzemar en les arrels les reserves 
necessàries per iniciar el rebrot. Aquest repòs varia 
des de 20 a 90 dies depenent de l’època de l’any.

2. Ocupació de la pastura: el temps d’ocupació 
de la pastura ha de ser suficientment curt per evitar 
l’inici del rebrot mentre la pastura es troba ocupada 
pels animals. És per això que es calcula que un 
animal no pot estar més de 3-5 dies en una mateixa 
parcel·la.

3. Rendiments màxims: els animals amb més 
exigències nutricionals han de ser els primers 

d’entrar a la pastura perquè tingui l’aliment de més 
qualitat.

4. Eliminació de productes tòxics: la NO 
utilització de productes tòxics (herbicides, 
pesticides, antiparasitaris, etc.) millorant així la 
biodiversitat de la zona. 

Des de RIUS LIMOUSINE, portem al voltant de tres 
anys implantant aquest tipus de ramaderia, i des de 
fa un any, estem en col·laboració amb el HUB DEL 
NORTE, associació del grup INSTITUT SAVORY 
especialitzada amb maneig holístic i agricultura 
regenerativa.

És per això que el passat mes de novembre es va 
dur a terme una jornada formativa a la finca MAS 
PRATDEVALL de Santa Pau, a la qual van assistir 
uns 50 ramaders de les comarques de Girona i 
Barcelona. En aquesta xerrada es van impartir unes 
classes magistrals teòriques a càrrec de tres 
professionals del Hub del Norte per introduir als 
ramaders presents a la feina que realitza l’associació 
i per explicar i aprofundir en les lleis bàsiques de la 
ramaderia regenerativa. Per altra banda, Rius 
Limousine es va encarregar de la part pràctica de la 
jornada, explicant i mostrant la implementació de la 
teoria explicada en les seves parcel·les. 

La ramaderia és un sector en constant evolució i per 
això els ramaders ens hem d’adaptar als nous 
reptes, tan de producció alimentària segura i de 
qualitat com als reptes mediambientals, i Rius 
Limousine vol ser dels que impulsa el canvi i el 
desenvolupament.  
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ESPORTS
Tennis

Fa molt de temps que el tennis enganxa al poble, i ho 
demostra amb el numero d’alumnes que té cada 
setmana, amb 16 nens, 8 joves i 12 adults. 

Aquest any des de la junta poliesportiva s’ha fet un 
pas mes, organitzant una junta de tennis i pàdel, 
amb la idea d’ajudar als entrenadors amb un 
recolzament organitzatiu i dotar al grup de més 
recursos tècnics i materials.

Aquest any s’han renovat els entrenadors, tenim en 
Ferran Falguera i la Míriam Garcia, sempre ajudats i 
capitanejats per en Xicu Güell.

A part de les classes de tennis, qui vulgui anar a jugar 
a una de les dues pistes de tennis que disposem ha 
de reservar des de la web del Poli o de l’ajuntament, 
allà es pot triar la pista lliure que pugui quedar, es fa 
el pagament d’aquesta en l’horari demanat i es dona 
un codi per poder entrar a la pista.

Pàdel

Cada vegada mes es nota que és un esport a l’alça, 
així ho veiem amb el nivell d’ocupació de la pista, 
sobretot les tardes i vespres. 

Igualment com el tennis qui vulgui anar a jugar ha de 
reservar pista des de la web de l’Ajuntament, allà es 
fa el pagament de la pista en l’horari demanat i es 
dona un codi per poder entrar a la pista.

S’ha organitzat dos tornejos de pàdel, amb 16 
participants cada un amb el format Americà 
(intercanvi de parelles, contant els jocs guanyats).

Spinning

Aquest any s’ha hem tornat a fer classes d’Spinning, 
aquestes ja s’havien fet abans de la pandèmia del 
Covid però es van haver d’aturar per les mesures  de 
prevenció. Un cop passades les restriccions i 
normalitzades totes les activitats esportives a 
l’interior dels recintes s’ha pogut tornar a organitzar.

Amb en Jordi Compta com a monitor, es fan 4 
cessions a la setmana, els dimarts i dijous de 19-20h 
i de 20-21h. Amb 14 bicis.

Amb un èxit d’afluència de participants, amb 3 de les 
4 sessions plenes, i l’altre amb mitja ocupació amb 
un total de 38 participants.

Tot i que de moment no s’han fet classes de pàdel, 
si algú li pot interessar es pot posar en contacte amb 
la junta poliesportiva: clubpoliesportiusp@gmail.com
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Veterans de Santa Pau 
L’agrupació de Veterans de Santa Pau, que 
actualment aplega 54 components, aquest any ja 
compleix la 23ª Temporada des que es va constituir 
a la temporada 2000 / 2001.

Continuem disputant les competicions de Lliga i 
Copa, organitzades pel Consell Esportiu de la 
Garrotxa, en  la modalitat de Fútbol-7.

Una vegada acabat el campionat de Lliga on hem 
quedat classificats en la 8ª posició, a primers de 
Març està a punt d’iniciar-se el campionat de Copa 
on hi participen 9 equips repartits en 3 grups.

Els nostres rivals seran el Montagut i la Vall d’en Bas.  
Esperem fer un bon campionat i millorar els resultats 
de la Lliga.

Com a novetat dir que a diferència d’altres 
temporades s’ha aconseguit jugar tots els partits els 
dissabtes a la tarda al nostre camp de Santa Pau.  
Això a banda de tenir més afició del poble als partits, 
també repercuteix en uns ingressos extres pel Club 
Poliesportiu Santa Pau.

Com cada any, abans de començar la temporada 
vam fer un dinar de germanor amb jugadors i 
familiars, aquest any consistent en una fideuà de 
luxe preparada per Art Catering.
Aprofitant aquesta trobada vam entregar els 
obsequis de la temporada anterior al màxim 
golejador (Pau Ortiz), jugador més regular escollit 
pels companys (Javi Mas) i sobretot al jugador que 
va assistir a més entrenaments (Marc Pallàs).
Comentar també que en el passat més de Juny es 
va fer la ja tradicional sortida de cap de setmana, 
aquest any a Logroño i si res ho impedeix ja s’està 
preparant per la sortida del proper estiu els dies 30 
de Juny i 1 i 2 de Juliol a Pamplona
També i per gràcies a la col·laboració d’en Carles 
Masias el divendres 27 de Juliol es va fer la trobada 
anual, lúdica i gastronòmica a les seves instal·lacions 
on vam passar-hi una bona tarda de piscina, xerinola 
i bon menjar.

En fi, res mes, una associació que igualment com 
d’altres del poble, continua bategant amb força.

E S P O R T S
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Club Poliesportiu Santa Pau
Al Club Poliesportiu Santa Pau disposem d'unes 
instal·lacions de primer nivell que ens permeten oferir 
i realitzar qualsevol tipus d'activitat esportiva. Al Poli 
hi podreu trobar:

• Pavelló cobert amb grades i dutxes.
• Sala de Spinning
• Camp de futbol d'herba natural
• Camp multifuncional d'herba (entrenaments, 
curses, marxes...)
• Una pista de pàdel
• 2 pistes de tennis
• 4 vestuaris
• Skatepark
• Bar

Al Poli és molt més que futbol, actualment disposem 
d’una àmplia oferta d’activitats i moltes d’aquestes 
tenen molt bona acceptació i una gran afluència de 
públic. 

Pel que fa al futbol tenim l’equip sènior a la 3a 
Catalana. L’equip de Veterans, amb una cinquantena 
de participants,  a la Lliga Comarcal de Futbol-7 i 
s’han promogut dues iniciatives de campus de futbol 
a nens i nens amb la intenció de formar equips de 
futbol base de cares a la temporada 23-24.

De Tennis i Pàdel podem dir que comptem amb més 
de 40 alumnes al tennis i molta afluència tant a les 
pistes de pàdel com de tennis on la gent les lloga per 
a fer les seves partides. 

Els del Spinning  gairebé omplen la sala petita del 
Pavelló dos dies a la setmana. Gairebé una 
quarantena de persones participen d’aqueta activitat 
de manera regular. 

I organitzem moltes jornades esportives com la 
Cursa BTT on aquest any hi ha hagut 486 
participants. També la Cursa de la Fageda, un 
referent de les curses de muntanya i la Marxa 
Passabigues.

Per l’estiu està prevista la 1ª Jornada de Socis, un 
dia perquè els socis del club ( i també els que no ho 
son) facin pinya i gaudeixin d’un dia ple d’activitats a 
les instal·lacions del club. 

E S P O R T S
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Castanyada
Per segon any consecutiu es va portar a terme al 
nostre municipi “La Castanyada” a la plaça Major del 
poble on petits i grans van gaudir d’una tarda amb 
activitats i castanyes per tothom.

Un any més es va poder celebrar la cagada del tió, 
aquest any per la previsió de pluja es va realitzar al 
pavelló i la dinamització va ser a càrrec del grup 
musical infantil l’Eriçó Punxagut” 

La cagada del tió 



GRATUÏT

JOCS TRADICIONALS 
I CASTANYES

La nostra tradició diu que 
per la castanyada hem de 
menjar castanyes i moniatos 
a la voreta del foc. Us hi 
apunteu?

Jornades Astrofotografia MilkyPau
El passat mes de juliol, l’Agrupació fotogràfica de 
Santa Pau va organitzar, juntament amb 
l’Ajuntament de Santa Pau les primeres Jornades 
d’Astrofotografia a Santa Pau, que van tenir aquesta 
vegada lloc al nucli medieval.

El cel de nit de Santa Pau és un dels cels de la 
Garrotxa més apreciats pels amants de la fotografia 
per les moltes localitzacions amb poca contaminació 
lumínica. Això, fa que sigui molt atractiu per 
fotografiar-lo, no només a l’estiu, sinó a qualsevol 
època de l’any!

Són molts, ja, els aficionats de l’astrofografia d’arreu 
que es desplacen al nostre municipi per gaudir-ne i 
plasmar l’espectacle que la natura ens proporciona.

Davant la bona acollida, la gran participació i les 
precioses fotografies d’aquesta primera trobada, 
l’agrupació ja n’està projectant una segona en 
període primaveral. 

C U L T U R A  E N T R E  V O L C A N S C R O S C A T  # N . 2 4
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Doncs res.

Que ha estat un plaer compartir i representar com a regidor de Santa 
Pau. Que he donat tot per fer una bona feina.

Que la malaltia tant greu que em va provocar la invalidesa més la Covid, 
ha fet que la meva representació sigues una mica limitada i amb 
dificultat de moviment.

Que ara deixo totalment la política, em vull centrar en donar visibilitat al 
col·lectiu de gent amb discapacitats, que puguin accedir a tots els 
actes i festejos del poble amb facilitats i que malgrat que estiguem amb 
disminució de les nostres facultats, podem fer moltes coses per 
col·laborar amb l’ajuntament. Que la fageda em va ajudar a la 
recuperació i que enamorat com estava anteriorment d’ella, també 
intentaré ajudar a mantenir aquest par natural. 

Gràcies a tothom i ens veiem per Santa Pau.

Autor: David Nájera
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Moviments del Registre Civil de Santa Pau, durant l’any 2022

El jutge informa:
Els jutjats de pau estan en perill de desaparèixer

El Ministeri de Justícia està treballant una triple reforma de la Llei orgànica del poder judicial, per introduir-hi 
millores a nivell organitzatiu, processal i tecnològic. Es tracta de tres projectes de llei que estan actualment 
en tràmit al Congrés i que replantegen l’actual sistema de justícia, dins del Pla de Justícia 2030.

Una de les mesures que preveu el projecte d’eficiència organitzativa és la supressió dels jutges de pau, 
que serien substituïts per les anomenades “Oficines de Justícia Municipals”.

En el tràmit d’esmenes d’aquesta norma, la majoria de grups catalans s’han posicionat en contra de la 
desaparició d’aquesta figura, per raons d’arrelament al territori. 

La Generalitat negocia amb el govern espanyol i els grups parlamentaris a Madrid la introducció d’una 
disposició addicional a la futura llei, per evitar que desapareguin les funcions del jutjat de pau a Catalunya.

1. Certificacions:
· Naixements:
· Matrimonis:
· Defuncions:

58
28
20

2. Anotacions marginals diverses: 65

3. Fe de vida: 12

5. Registres d’Entrada i Sortides: 167

4. Inscripcions en el Registre Civil:
4
11
1
1

· Naixements:
· Matrimonis:
· Defuncions:
· Duplicats llibre de família

Per a més comoditat per a tots els usuaris, es recomana a qui necessiti un document del registre civil o 
Jutjat de Pau faci la petició prèvia, bé per telèfon o per correu electrònic.

AVÍS IMPORTANT

T. 972 680 002 – Fax 972 680 456
Jutge de Pau: jp.santapau@xij.gencat.cat | Registre Civil: registrocivil.santapau@justicia.es 

Carlos Ramón Fernández (Jutge de Pau)
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P A S S A T E M P S

· ABRIC
· BUFANDA
· GORRA
· JAQUETA

· MANYOPLA
· PANTALONS
· PASSAMUNTANYES
· SAMARRA

· MITJONS
· PARCA
· PONXO 
· TRENCA

· ANORAC
· GAVARDINA
· GUANTS
· JERSEI

ARA QUE COMENÇA A FER FRED
Roba per no passar-ne!




